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MEMOIRS QE e REVOLUTIONARY TYPIST

When Albie Sachs asked me to chronicle the life of his
mother, Ray Edwards, I was inclined to refuse. It was a

daunting task for which I felt myself totally unqualified. I

had never worked with a word pcocessor, I had had very little

contact with elderly people and my knowledge of the struggle

and of the history of the South African Communist Party

stemmed mainly from what I had been taught by a Christian
National White education.

I am the better for having agreed to attempt the task. As a

third year university student, having only recently come into

contact with any form of revisionist history, to actually
speak to someone on a first hand basis, especially someone as

dynamic as Ray Edwards, was a great privilege and education.

She is a revolutionary person. Through her eyes and her

incredible memory, I have glimpsed a world Which was taboo,

threatened, banned and denied by the government of the

country in which it was created and sustained"

In her continuous modesty, Ray Edwards has attempted to

underplay her contribution to the struggle; she coultht even

understand why leie wanted her life to be recorded. Her

dedication and t:1ear"--sighteclness.M from the racially

segregated twenties and thirties, through the pinnacle of

apartheid power, to today's worldi which hints at tmmorrow's

peace, are sufficient to justify the record. In fact it is

vital" The people of this world, especially those of us in

Seuth Africa, need and deserve to know haw and why we have

reached this point. Her story is not only a tribute to those

whe have brought the struggle this far, but also acts as an

incentive few people to take the process furtheru

Ray is now eightywsiu years old. She insists on living on her

own in a flat in Tamboerskloof. For the last twm and a half

menths I have been interviewing her m in between her playing

bridge; catching the bus to attend court sessions; going tn

the ANC Gardens's branch meetings; attending lectures on the
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Land Act; and cutting out of the newspaper endless articlei

on the ANC and the struggle. During every session we would

have tea. And inspite of having had two eye operations, Ray

would insist on carrying the tray as she had been taught the

technique whilst training to be a waitress in 1929 so that

she could defend the Waitressing and Caterers Union.

I have let Ray tell her own story. I may be more qualified

than when I started _ I am mildly computer literate, have

spent a fulfilling time with an IeIderly' Efor want of a

better word) person and most importantly, have been given the

chance to learn more about the history of my country - yet, I

am still not qualified to tamper with such a complete and

pleasantly related life" It was my task simply to listen and

record. The veyage which I have travelled as a scribe has

brought mecloser to the light which comes from learning. And

for that I would like to thank Ray very much.

Melissa Holloway, February 1991



 

I was born in Lithuania in 1904 but I have no recollection of

the few months of my kife I spent there. My family emigrated

to Denver, near Johannesburg. After a few years we moved to

Randfontien; and finally landed in Pretoria" My father was a

tailor - there were no readyemades in those days so one

needed a tailor. He got on VEFy well with the peopleEx too

well in fact. He became a drunkard and couldn't cope with the

drink. On one occasion, he got the D.T.'s so badly that

no-one could go near him. He only wanted to see me. I was the

apple of his eye and the only one who could talk to him. I

was only a Child at the time. One day I got into a fight

because the local Children said my father was a drunkard. I

was infuriated and told them he wasn't a drunkard he was only

"inebriated".

My father, who was a Social Democrat - Labour, believed in

honesty and wouldn't do anything dishonest. I was brought up

to be truthful and not to do anything silly. Yet he was more

interested in football than politics. He belonged to the

Buffalo Masons.

One day I was invited to a party but I didn't have any

Clothes to wear because we were very poor. I had a friend

whose family had a second-hand Clothes shop and I got my

friend to send me clothes. However, when my parents found out

they gave me a hiding for doing this and I wasn't allowed to

go to the party.

#5 we were very poor during the First Norlo War years and I

had nits and lice, I thought it was a natural thing which

everybody had" One day someone said to mea

IIWhat nice hair you have, it looks so alive" to which someone

else sniggeredEl

"Yeeg it is."

This really troubled me until my cousin from Randburg was

able to get rid of the lice. My mom didn't have much time to

look after us and this made me more independent and thus

different from the other children.

During the First World War we lived in Pretoria streetu There

were also coloured people living in our street. Most of the

coloured men were in the army and they were relatively

welI-off. My father was a tailor who had a shop in Sunnyside.

My mother worked for my father day and night.

I used to be sent to the grocervshop to buy groceries,

usually on tick, something which "wasn't done". Instead of

writing it down, I insisted on remembering it. When I got to

the grocer I would have forgotten what to buy. I would start

stuttering and stammering. As a child I often stuttered until

a teacher one day said, "Why don't you all speak like

Rachel, slowly." This boosted my confidence and helped me

lose my stammer.

When I was 13? my younger brother was killed by a lorry. This

had a profound influence on me. The company wanted to pay my

parents about two hundred pounds compensation money so that

we wouldn't take them to court. I was furious and said my



  

parents mush't take the money as it was lblood money; and it

wouldn't bring him back. They were very poor and wanted to

take the money for the education of their other Children, but

I refused to let them. So the situation was dropped. As the

oldest of five children, and as I had made such a

performance, they were forced to listened to me.

I then refused to believe in God as I claimed if there was a

God, my brother wouldn't have been killed. I became

irreligious and refused to go to shul. My father and I

wouldn't go but the rest of the family had to go. Before

this, when I still went, a friend once dared me to smoke on

Yom Kippur which I did. As the wrath of God didn't come down

on me, I was convinced that there was no God. I was

irreligious but never did anything to show it visibly.

During the 1916 rebellion, the pupils weren't allowed outside

as the commandoes were assembled outside the gates of the

Miriam Marks school? which I attended. I had a teacher at

school who came from Nova Scotia and we hated each other.

When we had civil history5 I voted labour not Unionist as

expected. Even Nationalist was better than labour. The

teacher let everyone know that I was labour, like my father.

Yet even though this was luhacceptable' when I went to High

schoolEl this teacher asked me to write to her and tell her

the events in Pretoria as she was leaving. She obviously felt

that I was the only one capable of keeping her informed.

Es it was just a primary school, I chose to go to a

Cemmercial High school5 just to be different _ the other

girls went on to do an academic matric. I decided that I must

learh to type and go out and get a job. When I completed my

schooling they wanted me to stay and teach but I preferred to

go and find a job. at school I was a rebel. I refused to

learn anything by heart. I claimed if I couldn't understand

it5 I wmuldh't learn it. I could never study and preferred to

play sport. The principal later told Solly Emy future

husbahdj that I was the bane of his life as I was so

impossible at school. He also predicted that I would become

the leader of the female suffragettes, yet I never joined

them.

When I was about fourteen, my parents would often go and

watch Jewish theatre. As I was the oldest, I had to baby-sit.

As soon as they left my brothers and sisters would misbehave.

While my parents where there, they were good, but not once

they had left. One night I had had enough, so I assembled

them in their nighties, and marched them off to the

opera-house. we arrived as the patrons were coming out. I

then pinched them so my parents were faced with a bunch of

crying kids. They never went again.

The Jewish theatre would perform for two or three nights at

the Preteria opera house. They were a group of Polish Jews

who formed part of a very famous company. They would travel

from City to city - Pretoria, Jehannesburg, Cape Townu The

audience would all be Jewish, as the plays were all in

Yiddish.



I met a young Cockney man, who wee a member of the HYoung
Ikee" Ea Zionist groupj and he told me about Phoebe, the

moon god" He was a very poetical Chap and I was quite taken

by him so when he asked me, I joined the Young Ikee. He

decided to hold a meeting as he didn't approve of the way the

organisation wee run. He drew up a pamphlet which I typed and

made copies of, by using carbon paper. On the day of the
meeting, only two people arrived, the young man and myself! I

then began loosening my ties with the Young Ikes as they were

from the upper classes of the Jewish society and I didn't

feel as if I fitted in. I also didn't agree with their
political stance.

One evening they had a game of Iforfeite'. I gave my watch as
a forfeit. They asked me to sing "God Save the King" as my
forfeit, because they knew my politics. So I said I would
sing, much to their surprise. I got up and sang:
"God save the gra:ioue king when the communists get over
him.H end that was my Swan song, I never went there again"

Thie yeung Chap then decided te teeoh me how to play ches .
He ehowed me one or two moves and eaid,tplay'. So I refueeo
and weht instead to he local library where they playeo
Chr

   

" But instead of teaching me they put me in a tourhameht
ght away. So I never went there again, either"

 

  

  

At the time the voun: men t.V houcht I was so wonderful he wrm
putting me on a pedes a21" Thie ehnoyed me so meow the:

,e . I reterted,

"I'm not a virgin" " thinking it meant the same as Iamgel'! I
H' saw him again, and only foumd out what Ivirgin' meant

I weht to work in the legal office.

  

I began working for the legal firm Ludolf, Riete ahd Pieneer.
Ludelt, the Senior partner, decided to go on hie own and eo
they got another partner and became Riete, Pienaar and van
Niekerk. The senior typiet left with Ludolf so they asked me
to become the eenior typiet. Q5 I was now in a poeitien of
more reeponeibilityK I demanded that 1 get a junior typiet,
an increased salary and a new typewwriter. They had no option
but to agree to my demands, but they did say I was holding
them to ransom, which I was. After a year and a half of
working I had not got a raise" So in this new position I
demanded a raise from ten to twelve pounds a week. They were
very resentful about it.

A short while after that they called me in and dictated a
message that from the end of the month, the whole firm would
have salary cuts. As two of their' senior partners were in
Parliament, they spent six months in Cape Town and therefore
they had Ieee work in Jehanneeburgu Hy increase wee to be cut
elohg with everyone elee's ealary. So I called all the etetf
together and said?

HWe ehoold not accept thie deciei0h, after all, they ceh do
wi'hout me but they can't do without the taxing master ene
the article clerke etc, So we should just say that we refpe:
the change."

 



But the others didn't see it that way. They simply accepted

the decision, but I left. As they still held my earlier

demands against me5 they found that ten pounds of the money

which I handled wasn't accounted for. They wanted to sue me

for the money. My father, who knew I wasn't responsible5 went

and paid the money. I was furious, but he said he didn't want

any trouble. In the end I left without taking any reference,

but I didn't need one and I then got a job at another firm of

attorneys.

Througheout 1922 I would go virtually every weekend to

Johannesburg. My brother had a motorbike and I would get a

lift with him; until he got a side-car. Then he didn't need

me anymore, even though I'd paid for petrol. I was the only

one who would travel on the back of the bikeF so with the

sideecar he could take other people. We would leave on

Saturday morning and stay on till Monday morning. We had to

leave very early on Monday as we had to be at work at 7

o'clock. It took about an hour to get from Johannesburg to

Pretoria.

I would stay at the homes of Party members in Johannesburg.

The City Hall steps was where people would come and speak,

ueually on a Sunday nightn One night leert Luxberg saidH

"You don't have to go overseae to find baby killers5 you can

find them right heren" - he wae referring to the 1922 strike.

He was imprieoned for hie antimSmute attitude. I knew him,

but unbeknown to me.n I was coneidered hie lgirl in Pretoria'.

When he was imprieoned he asked to see men But at the time I

I wouldn't have anything to do with a man in prison. He did

however lend me Omar Kayyam. At that time, I was more

interested in going on picnics and not really intereeted in

politics.

And then, one day5 I saw a notice on the butchers paper i.en

newspaper, about the Y.C.L. EYouhg Communist's Leaguel and

thie etirred my interest" That weekend I went to Johanneeburg

and went along out of curiosity. The unjuet treatment of

Albert Lunborg probably triggered my interest off.

One day I went to Sarah Sable'e house to a YCL party. Eddie

Roux was there and as we were both shy, he started speaking

to me and befriended me. I grew very attached to him. when he

held petitions5 I would come through from Pretoria to help.

Thus it was Eddie who drew me into the movement. The politics

of the party appealed to my sense of justice and so I became

committed. I felt more at home there than anywhere else. I

was the only member of my family to become politically

involved. I became the lred sheep' of the family.

when I joined the Party it was run on a democratic basis. But

afterwards when the Naltons and Bach and the others came

alongy then decisions were imposed on the membere. I supooee

they held votes within their committee but their decieiohs

were decided apart from the reet of the members"

I have always helI a hon-raclal viewpoint. Partly on

humanitarian groumde but mainly becauee I am a Jew. I have



 

always believed that Jews can't afford to be racists. As a

Jew, I have been persecuted and therefore I never wanted to

pursue that stance.

When I joined the Party, our aims were more to attain

democracy in South Africa than to implement strict Communist

rule. We thought we would get some work done in trade unions

and secure the rights of workers. We had political aims as

well - at one stage they wanted a lblack' republic and then

later a lnational' republic. For myself,l I didn't belong to

Labour because I wanted something stronger and ultimately

they upheld the White regime. The Party on the other hand was

specifically non-racial and that appealed to me. There were

times during my participation when I was despondent but I was

never disillusioned. I always believed that if we didn't

succeed one hundred percent, we would always achieve some

success, have some impact on society. For me it wasn't so

much communism per se, as the equality and justice which the

system proposed and which I couldn t find anywhere else"

Looking bask now I realise it was a decision which I took

when I wae very young, not so much in years but in my then

naive and idealistic outlook" I am not in the least bit sorry

thoughEl I feel I have had a rich and fulfilled life"

I WCVEF wanted to be a leader. I could never do public

speaking and simply didn't want a prominent positionu I was

happy just doing 'backroom' work, the typing and selling etc.

It was also a necessary part of the Movement and I enjoyed

doing it. I just wanted to do my work. My political beliefs

were in line with the Party's, I was a loyal supporter. I

would simply accepted the policy directives sent by the

Comintern. I HEVEF wanted to influence any decision,

When I was still staying in Pretoria, I would come through on

weekends" We would hold meetings for the Party members once a

week. These were fairly informal. As a group we would do a

lot of walking. One person had a bicycle and I would sit on

that. We would travel for hours talking and playing word

games and number games. We found that entertainment enough,

There would also be political discussions. We were quite an

impassioned group, staying up all night arguing and

discussing. The group would do alot of political reading and

discussing but I never really did.

We never really wanted to do anything else, at least I

certainly didn't. I was quite happy doing things only for the

Movement. I did sometimes go to a cinema in the afternoon,

though. I had a friend who came in from the country and with

whom I would go to the cinema. The only problem was he

enjoyed lSkiet en donner'EcowboyJ films so, I'd have to sit

through one of those in order to see the other film. In those

days they had lBiowcafes' were you paid a Sixpence and could

have either a chocolate or a cooldrihk and watch the film. We

used to go to the shop and buy a tickey Chocolate and then

watch the film for free. They eventually stopped that system.

The more involved I became in politics, the more I lost



 

contact with my friends and life in Pretoria. I did however,
keep one Childhood friend, Rose Myers, from Pretoria who was
non political. Ne remained friends until her death.

In 1924 I went to work for "Volkstem", an Afrikaans
newspaper. My job was to type envelopes. They used to think I
was quite odd as I would sing: "the frog sat upon the log",
to keep myself from going mad with boredom. Whilst working
for the "Volkstem" in Pretoria, my mother fell pregnant. She
had to go to hospital for the birth. My father had gone to
pieces from drinking too much. He therefore wasn't employed
and I had to go out to work to bring in money for the family.
At the time I also had to look after my brothers and sisters
and visit my mother in hospital. I would collapse
periodically from the strain. On one occasion I collapsed
while visiting my mother. The nurses were very pleased as the
shock helped to induce labour.

When my mother came out of hospital, I went to work for a
legal firm" I decided to try to form a typists trade union"
There was a newspaper firm that said it would help me. Then
they said they didn't want to help, they wanted to take over.
So I dropped it. I wasn't going to create a trade union for
an Afrikaans newspaper to take over. There weren't many trade
unions at the time in Pretoria so I suppose it was unusual
for a woman te try create one.

One day, while I was working for an attorneys firm, I saw one
of the chaps in the office snooping in my desk. He was
readiwg a poIitiial pamphlet. I said?
"You don't have to snoop,I you can juet read what it says,"
"Vou look so innocent," he replied, "and you are actually a
red hot communist.H

During the 1924 electionep I was working for a legal firm of
nationalist members of Parliament. I wanted tc work in
Pretoria North5 but was told,
"'ou have to work in Central or not at all."
Chahles De Water wae standing for Central. After lots of hard
work, he got in. Even though it was winter we had outdoor
meetings" I was supplied with thousands of copies of "A Story
of a Crime" - about the 1922 strike, the bombing of the
Fordsburg laboratory etc. - which I had to sell. The money
went to the strikers orphans fund, and the sellers weren't
paid. Once the election was won I was taken on stage and made
a big fuss of, much to my embarrassment.

Life in ertoria was very racially segregated during the
1920's. A friend and myself were coming back from a game of
tennis one day when we saw a policeman knock a black man on
the ground. I went up to him and said,
"what are you doing 7" ,
"Get away or I'll arrest you too," he warned me.
I wanted to go to the police station, but my friend wouldn't
go. The next morning I spoke to Hjalmar Reitz and asked him
to go and Ew:knc:u_xir'e5l so he did. He came back later and told me5

"Your friend has been cautioned and discharged."



Apparently the policemen was acting within his rights ae the
black man was walking on the pavement. Had I not got Dr.
Heitz to enquire, the black man would have been locked up.

After the incident the people in the area called me a

"kaffirwboetieh. Even so, the law firm didn't knew my

politics. There was a curfew for blacks at the time and they
therefore had to obtain a permit from lthe boes' to say they

were allowed out at night after a certain time.

During the midutwenties, I was very friendly with Herman

Charles Bosman. He was assosiated with a strange band of
people. There were the Chalmer brothers, a cat burglar and a
drunkard who used to make a brew from dagga and liquor. I was
in the dark as to their proceedinge. They lived next to
IFattis' in Johanneeburg and this acted as their larder.
Bosman would ask me to come to tea but I would refuse. One
day when I had come through to listen to the speakers on the
City Hall steps in Johannesburg, Bosman was heckling the
speaker. He then wanted to attack one 0f the audience. I
grabbed him and told him to atop. Suddenly he dwopped t0 the
ground. I thought he was ehamming. Later when he was in Jail
for murdering hie halfebwether, I went t0 see him but he
wouldn't eee me. After his release, he bumped into to me one
day at my duplicating attic": and asked,
"Why did you hit me that day?"
He thought I had hit him when in fact eomeone had knocked 71m
Out Tram behind with a collectien box!

 

All my girlwfriende wanted to meet him because wae a
Imarvellous Charactew'. One girl even committed euicide over
him" Yet I wanted nothing to do with him after I had married

In 1925 I worked for the YCL in Pretoria. Only a few girlm
Joined the Y.C.L.; I was the only perewn in P: :oria who
joined" There wasnIt much to de in Pretmria as I had no
contacts. I would go down to the railway station to eell a
"wmvker for a penny"( The newspaper wae called "The Worker"
and eoet a penny). There were two bookshope that we"e
sympathetic to our caueey and ae I wmuld help at malltimev
they would let me read the periodicals.

  

 

   

I was in contact with black political activists in Pretoria,
either the A.N.C. or the I.C.U. My contact was Thomae Mbeki,
Thabo's father's uncle. As a contact I would give whatever
assistance I could - I would go and see people and get
documents etc. It was one of the only contacts available to
the ICU At the time the ICU was a rather loose organisation
and whilst Clements Kadalie was an excellent organiser, he
was trying to further his own interests within the
organisation. Mbeki told me at the time that they were trying
to undermine his influence within the movement. The ICU, run
by Filc:1r.lc:-tl.l'c-::-,l wae in direct opposition to the QNC.

I went to Marabastad, a location in Pretoria, where an
eldewly ANC manu Bud Mbelle, lived in a Victmrian houee Wlth
an illuminated address on the wall. He was more Victorian
than any white pereon I had ever met. The location wae right



next door, about ten minutes walk. All in all there were very

few people who were sympathetic to my cause. I had very

little contact with white workers in Pretoria. It didn't

really matter to me as long as I could try to make contacts.

Whilst working for a legal firm in Johannesburg in 1926,

Bunting asked me to start a German Relief fund. The

Afrikaners at the time were very sympathetic to the Germans

because of the Boer war. I got Pirow and others on the

committee. I arranged to 'hold a meeting in order to

inaugurate the committee. 0n the day that I went to

Johannesburg to report, it rained. So I had to wear my hair

down else I couldn't get my hat on. (Everyone wore hats in

those days). When I arrived, Weinstok Ewho wanted a finger in

every pieJ, said,

"A school-girl! A school-girl! We can't have a schoolegirl

running this. I'll come to Pretoria and run this myself."

I only looked about 16 so they wouldn't let me continue, even

though everything was organised. The relief fund was then

dropped as they did nothing further about it.

During my time at the legal firm, we took on a case defending

a tribe in Pietersburg that was being forced off the land.

They were being moved under the 1926 Land Act. They had gone

as far as the Privvy Council and needed a firm in Pretoria to

defend them. At the time I never realised how important the

Land Act was, I don't think any of us realised" I think my

contact with Thomas Mbeki was during this case.

at the turn of the decadeEl comrade Eve Green said that women

were a "slave of a slave". That was the position theny but it

hasn't really changed much within the Movement, or otherwise.

Even in Europe women haveth really come to the foreefront of

any major political party. The female suffragettes were

fairly strong with quite a following but they let women down.

They were only interested in white women getting the vote.

They had no interest in even black men getting the vote. I

never joined them as my concern went much further than that.

I don't know if there were any suffragettes 1n the Party but

I personally felt that their aims were too narrow. Within the

home, women were expected to serve the males. In South Africa

it was especially so but even on my various trips overseas,

men seldom assisted in the home. with myself, as soon as

Solly found out I wasn't Ifragile', I had to do everything. I

only have myself to blame though, as I insisted I would do my

share.

In the Movement women were treated as equals to men, both

here and in London, but they never attained leadership

positions. Molly Walton was the only exception in the early

days. After coming back from the Lenin School, the Comintern

decided that she should become a leader. They were basing it

on directives which were sent by Doug Walton from

Johannesburgn I queried these as they weren't true but was

told I was a typist and not a editor. After that things went

down.

The YCL was part of the International Communist Movement as



 

 

there was a photograph in Moscow of the S.A. YCL. I am

pictured as the representative of the Pretoria branch of the

Movement. Literature from Moscow was sold in the bookshops in

5.9.. Joe Shwartz who was called lMoscow Joe', would go

around selling all the publications eg. tThe Moscow Newsn.

The literature was freely available at the time.

During the twenties, the Party in Johannesburg had a core of

about twenty members. Sarah Sable was the secretary of the

Party, although she wasn't a policy maker. Her politics were
middle of the road.

Solly was a member of the (YCL). My mentor, Sarah Sable,
hated Solly, they had differing political views and she was
very much against him. One day I got a letter from Solly
saying that he had to come to Pretoria for an appeal and as
he didn't have much funds could I, as the only comrade in
Pretoria, find accommodation for him. So I said that he could
came and stay at my mothEF's place.

Solly had worked On the Reef in the Native eating houses. He
would come into town hoping to get some education, but every
time he came in either his sister or his brother or someone
would need the money and he would have to go work again.
Eventually he had left there and come into town. He became a
sub-let tenant and earned a livelyhood from it. When he came
to Pretoria, it was for an appeal in a case about the
subulettihg. As I was working for a legal office at the time.
I was able to act as a correspondent i.e.I got a copy of the
Fecerd. sent it to him " all the work a local correspondent
would do. He won the appealg about some tenant issue, and in
return for my work he asked me out to dinner when I came to
Johannesburg. Only because Sarah was so against Solly, was I
willing to go. Quite honestly. if she hadn't been so
insistent that I didn't see Solly, I may not have become so
friendly with him.

One day I brought a friend for lunch and as we were sitting
down, my bro her said,
"I won't have my mother waiting on a lkaffir'."
So we got up and walked out. My mother came running after us
saying,

"Nd,l don't go away,it's alright I don't mind waiting on a
lkaffir'." She never realised it was a derogatory word. As my
friend was black, we couldn't go to a restaurant. But even so
it was my mother's house and I took it for granted that we
would be welcome there.

The whole YCL, about 15 members, would cycle out to Pretoria
to put up posters and slogans. My mother found accommodation
for them with the neighbours - who knew them as my friends
ahd'were unaware of their political interests. They arrived
in the afternoon and we went out that night to literally
"paint the town red". We stayed out all night whilst the
neighbours stayed up waiting for my friends. Solly arrived
the next morning and was angry with me for staying up all
night and for going out with them. So I said that I didn't
want to have anything more to do with him .Sdlly then left



fer the Seviet Union fer a little while. When he returned in

1926, we got married.

I was a vegetarian5 I didn't eat fishfl butter-5 milk all for

health reasons. My mother would cook breed and special diehee

for me. When I left home I stopped being vegetarian, I didn't

have time for all that. Solly didn't eat fish and meet but

otherwise we ate everything.

when I joined the Party, they gave me tPenguin IeIand' to

read, but I could never finieh it. I did a lot of reading but

not political books. I could never absorb IDas Kapital', for
instance.

The YCL was responsible for getting a free library in

Johannesburg. There was a State library but one had to pay.

The party members formed the nucleus of the library

supporters. The library became a meeting place. If there was

someone we knew who wanted a beekg we would put it in a

Special place for them.

In 192ey Emily and I were married. I came in en a Saturday

morning and we went to the Jehenheeburg magietrete's

They aehed ue5

"Where are the witheeeee?t

I eaiey "We don't require witnesseenH

Theh they aeked,tWhere ie the rihth

'We deh't require a rihgull

end em they had to perferm the ceremehy without 'he it and we

were married. Benny Seche, Selly'e brother, wanted me to have

a religieue service with a :hupah. It wee 'e be in eemebediee

garden" Se we agreed to go alehg with it. Sally's family were

thereg but I ehly asked my metheru I diant aek any of my

friends frem Preterie ae I weeh't ihteFeeted in a religieue

tthihghq I eimpIy wanted a Civil marriage"

Oh the day, all the gueete were there, we had had our

welcemihg glaee and Sally stood upI He made a pelitital

egeech, eaid he wouldh't go on with this farce, and I agreed.

Be that wee the end of the wedding"

My father hadn't allowed me to move to Johanheeburg unless I

got married. It was unheard of to move out of home unless one

get married, even though I was 22. We stayed at a place

Judith Paarl in a converted billiards room. When we got

married, Sarah Sable and her husband left the Party. Possibly

because we wouldn't have a religious ceremony, but basically

because they disliked Sally SO much.

I wae s0 "fragile" that Sally did everything. He scrubbed the

floors, did the washing, everything. One day however, I

insisted that I could de my shareg and that was the end" Frem

then on I did everything and Sally never theught of helping

again. At the time Belly wee studying at university and I wee

working. We lived fer a year on my savings and when they ran

outfl I went to work for a legal firm. Thie wee at the time

that Bill andrewe started a Trade Union Congress"



 

8111 came t0 South Africa during the thIo-Boer war and I

remember him telling me how they learnt to live off the land.

For example they would prepare a meal ahd-then put it in an

antheap to cook.

One day5 soon after he had started the Trade Union Congress
they had a meeting. A young member stood up and said,

"Bill Andrews has done a sterling job and we should

congratulate him, but he is an old man and I think there

should be a young man leading this.'I

Bill got up and answered,

"I agree that I am an old man, but some young men have old

ideas and I have young ideas." And he kept the job.

He was the type of person who was at home with workers,

scholars, professors, anyone. He could hold his own with

anyone. I remember people going to Bill for translations. He

was a past master at translating political or legal jargon

into simple language. He didh't have any formal educationn

Every morning I had to put the lunch on the primus stove, ge

t0 werkg come home at lunchetime to serve lunch to Solly and

his friend5 Clean up, go back to work for the afternoon and

in the evening hele Bill Ahd-ewe with the trade union typing.

I knew Bill Andrews through the Party but we weren't really

personal friends as he was alot elder than I was. I just felt

it was my duty to help ahd I could de this by typing.

Periodically I broke down.

we would sdcialise mostly with other Party members. Most at

us were young, middle Class schelars; Willie Kalk wee a

furniture worker and he joined ue, but the majority were

students. The Chalmer brothers, who were boiler makers, were

at ehe time also members of the lCLF but they turned out to

be a bad group and dropped out. Sully would always have

people at the house. As the secretary of the Garment Workers

Uhieh, he would have a lot of meetings. He would then give

money to smmeehe to take me out so that I wasn't at a loose

911d .

Eddie Roux went to Oxford on a scholarship. When he came

back, Solly and I were living in one room in Harrison street.

He was due to arrive early in the morning. So I got very

early to Clean up and make breakfast. I wasn't sure whether

he was still a vegetarian, so I decided not to have meat, but

tD fry soles. I made many soles for the crowd that would come

to the room. When he arrived, he said he wanted meat. So we

went to a restaurant and I was left with a whole bunch of

fried soles!

As a member of the Party, I would go along to public

meetings. One day, we went to Jeppe, a working-class suburb

in Johannesburg. It was at the time Of King George's visit.

In these days there were alot of Black shirts in Seuth

Africa, who would object to our ahti- lmperialist stance. We

would therefore have to link arms to protect the speaker.

There wduld he feur of us, three others and me. I was very

silly because I would say,

IQ.



"If you want to fight, fight me."

But as I was a women, they wouldn't fight me. The talker at

these public meeting, usually on a street corner, would often

get trouble from the crowd. Sometimee the hecklihg got

potentially violent and the speaker would have to run! The

crowd would pursue them. One time, Eddie Roux, Solly Sachs

and Willie Kalk were being chased by some loute who wanted to

assault them for their political beliefs. Eddie and the

others hopped on to a bus, only to be followed by the loute.

They had to go from bus to bus until their money ran out.

Eventually Willie confronted them and said he would fight,

and then they left him alone. It wasn't always easy to carry

on...

At one stage Solly'e brother, Benny, wanted Solly to join him

in partnership in a butcher and grocer store. We would have

had enough money and would have had a house but I said I

didn't want to be a ehopkeeperfe wife. I don't think Solly

ever seriously wanted tog but once I said I wouldn't mind

working whilst he goes to university, he was happy to say no.

He became the secretary of the Garment Norkere Union and that

wee what he really believed in. I think he was genuine about

what he wee doing. Working amohg all the womeh,I they would

play up to him and he thought it was beceuee we wee doing a

geod john Meanwhile it wee covert loveII they wanted hue money

and the like" He did a good job for the Garment workers

though. He wee a good orgahieer. He wanted to get the Garment

Workers directly involved" He would train them or facilitate

their training eo that they could become directly involved in

the trade union" He was a good orgehieer hecauee he could

delegateu For example5 Anna Skeepere became a member of the

eehete end Johehhe Corneliue became a secretary. They were

eimple factory gjwleg but good organieere because they wee

firetly dedicated and loyal and secondly becauee they

understood the WQFKEVSy having been workere themeelveen

My mother, who as a young woman had taken part in the 1905

Rueeieh Revolutiohg then became very religious - I think the

more I became involved in politics the more religious my

mother became. She went on to become quite famous for her

charitable work. She got awarded a position in the Golden

Book and had thinge named after her. My father on the other

hand wae never religious. One day my mother said to my

father,

"why don't you go to ehul just once a year, just twice a

year. why don't you just show your face?"

"Sonnalena," my father answered, "when I die they will put me

amongst the women and when you die they will put you amongst

the men."

My father was a Jew but didn't practise as one. He seemed

satisfied with my mother upholding the faith.

During the late twentiee I would go around collecting fuhde

for the VCL. One of the more memorable characters at the time

lee Michael Richmahe'e uhcley Willie Blooml:.:erg_q a refugee

from Rueeia who later became a dental mechanic. He set up

practice 1H JDWEHHE$UUFQF hear the library: 95 a Child he

I3



never had acceee to books, eo every time he made money, he

wmuld buy first editiome of booke. He wae very wealthy a9 he

wduld charge five pounds for a new set of teeth, and did

extremely well. He memerieed paseagee from boats; he could

recite lThe Golden Bough' from top to bottom. I remember
walking aldhg with him on Sundaye and he would empouhd on

lThe Golden Bough' for houre. A5 he was a lonely pereon he

would talk all day, keeping me there for hours and only then

would he give his donation. At that time he had the meet
Hteneive library. A crowd would come along there, including

Herman Charles Boeman, take the books and pawn them. He would
then have to go to the pawn shop and buy his booke
back.Eventually he got married, and became very religioue.
Needless to say the crowd stopped eponging off him"

I would do a lot of collecting for the YCL a5 they alwaye
needed money and I was considered a good collector. Oh one
Occasion I was collecting on a train. As one wasn't allowed
to Chllect DH Britieh Rail pwopewty, I would get Oh or?
cerrlage. collect, get eff the train at the station and get
ON the next carriage, cellecty ahd 50 OH" I wae alwaye
cellectihg for something e 50 much $0 that people would arm

I h em am t0 avoid me"
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the VCL would held a monthly dance fer
Iter" The dance wae attended by the lhczi

yduth ae well e5 Party membewe" F? it wag a fund_rainhm'
event9 ww would hive a bahd and : wmuld attract a l"
crmwdu I dple wmuld daHC' but there wee ho alumhol 0V
emekihg" C deFiHh% were t A dhly form 0f retreehmeht" he a
waitree I get paid but I would VEuUFH the mdhey t0 the VEL

W" Vt by hyihg paid" I could jmih the Waitret 1mg and
.ererlhg Uhidh. I wem autually a hopeleee waitre , I could

carry a tray but I CDUld never remember what p nple had
' ed"drdered. Still, it wee fun while it law

Ih 19:" ahd l5

which I wmuld
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Mt ttl timefl the Chefe at the Stuttaferde te, room were
CDlemlHng that the wages were tQD low. As the vice
preeideht 0f the Waitreeeihg and Catering Urlicm,x I took their
complaiht to the Nege Board" Fanny Klehermah wee the
secretary of the Waitreeeihg and Catering Union, but ae ehe
wee the owner of the lVahguard Booksellere', she wae net in
the trade. She therefore drew up the memorandum and I trained
a5 a waitress so that I could represent them. Her husband,
Frahk Glass, was the organiser of various trade uhione and he
organised the meeting. The Stuttaforde' employers argued that
they weren't professional chefs but housewwivee who cooked.
The owner asked,
"Do you mean that we must pay full chefs wages to a
houeeewife?"
"Yes if they do the cooking and if it's satisfactory, you're
employing a cook not a houeewife." I replied.
The next day the hewepapehe said that I made "mincemeat"
0f the owher'e argumeht, a claim which I thought .
HOHSEHEGu Afterwarde I left the union ae I hed dhly joined 1H
mrder t0 repweeeht them. The trade unidhe were all white at
the time"

  

 

  



During 19_-O Solly was invited to Moscow as a delegate for
the International Trade Uhieh Congress, which was held over a
month" I decided to 90 with Solly to the Soviet Union. We had
to catch a train to Cape Town to board the maiI-5n1p that we
to take us to England. Oh the train5 Solly realised he- had
left some important papers in Johannesburg. He had to leave
the train and ge back. I in turn, had to ask the conductor to
lack me in my cabin as a group of Scotsmeh kept knocking oh
the door and disturbing me.

On the mailship over to EUFDpe, I was playing bridge with the
older passengers. Periodically I would go out to play deck
games - skipping, deck-koits - and then return to the game.
As I was playing differently, I kept on winning and ended in
the finals.

when we reached LondonEl I had to go about getting a visa. 9s
a South African, I needed to get a visa to go to the Soviet
Union. Seuth africahe :euId ge oh an organised tc-m'F but it
was d1fficult t0 go by oneself. The visa which cost 12
peunde5 a relatively large amount of moheyE was organised for

xime by the London 13L.

I eoeh became tired a? simply being a tourist. Dhe day
a VCL meeting in London and HD"Dhe spoke to me ae I H
ther the meeting I teId them that thie weuldh'

   

 

in South Qtriea. Ihey were very apelegetic aha
to let me wart fer them"

an: go to the epera so I went to book. One had
pence " hit"1 a stoel which weuld reserve your place

ueHe. t a Iaiy them the country who had saved up
WE" wen tm the Opera every evening" She said

F
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weuld Peep a Cmair to" me in case I came: Ih th1s way I
able tu " " o '

 

at a meeting of an ergahisatieh at which I wor'Ed I met a
very handsome- artist" He wanted me te taI.e him artouhd Londooh5
hut ehly ta the plat es where we had to pay. He a person Tram
a country with d1amehd and geld mines,I was theught to have
lote Of money and so he expected me to pay. When I eventually
got a visa from the YCL, I was able to go to Moscow. The
artist then had the nerve, after being taken around London,
to ask me to send several things from Moscow for him. That
was the final straw and I never saw him again.

Oh the boat trip over to the Soviet Union, there were a
number of tourists, two dons from an English university who
were on their way to a soil conference and a few Americans. I
was told to keep a low profile because I was going back to
South Africa. One of the dons who was drinking a lot started
taking a particular liking to me. Dhe day he came to my cabin
and asked me to accompany me to his cabin. Instead of simply
teIIi.hg him to go away,' I called the steward and the capta1h
and made a big fuss. th that ended my low profile.

When we arrived in Leningrad, I went with the tourists to the

heteI. ht the time there was a feed shortage and se the hotel

 



 

was issued with food coupons. I was placed in the suite with

the Americans. They tried to persuade me to stay in Lehihgrad

and go on the tour with them by offering to pay for me. I

declined as I wanted to get to Moscow as soon as possible.

The captain of the ship had organised to get me a place on

the train as it was very difficult to get a place as they

were always full.

Once I was on the train,I I got a message that Sally's

relatives were at the hotel in Leningrad. So I got off the
train and went back to the hotel. In the mean time the

English don had told Solly's relatives that I had left by

train. So I was stranded, unable to get back on the train and

furious. I couldn't speak Russian or German. The only word I

knew was Icielegate',I so I went to the trade union office

claiming that I was a Idelegate'. While I was in Lening-ad I

never went to any exhibitions or interesting places as I was

only intent on getting to Moscow.

They eventually organised me a place on the train and I was

on my way to Moscow. When I arrived, Solly was in the

ceuhtry5 thinking that I was still in Leningrad. Qt the

congress, I was to stay with a black woman from Americat

Coming from S.Q.5 perhaps they were testing men The woman was

a laundry worker from Qmerica who was totally apolitical ah

mainly interested in having a geed time. An africah chief a

the congress beasted that he had so many wives. She replied:

"Hah! That's nothing, 1h America we can have as many meh as

w- want! "

r
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Nheh they feund out I wasn't a delegate5 the trouble begahu

To make matters worse the English don, who kept om leaving

messages for meEl had heught me ballet tickets. I refused te

have anything te de with him"

In Order ta right the situation5 I said that I wanted to

work. There was an interpreter who had a team at three

typists: ah i31mt-:--riEar:,I ah Englishmen and me. I worked for a

short while but then developed the flu. Bo whilst everyone

was geihg out5 I was cenfihed to my room. Furthermere the

congress said I wasn't allowed to work until I had had a

three month holiday. The translator, however, asked me to

work for him after-hours. I received several copies of the

"Illustrated Russian News", a glossy coffee-table newspaper,

for doing articles for them. I also received a wonderful cake

which I hid so as to surprise Solly. They surprised me,

however, by finding the cake and finishing it.

Willie KaIk was a delegate,l as were Molly and Doug Walton,

who had left S.A. as things were a bit Isticky'. I was

invited to stay on and go to the Lenin School, but I felt

that Melly was much more suitable. Sally and Willie insisted

that Doug and Molly must stay as delegates ih spite of their

past and so they were allowed to stay. Molly then stayed on

and went tn the Lenin School. The Lenin School taught a

political syllabus, the theory of communism. After graduating

one would return to one's country as a functionary.

Ia



 
 

As the congress was in summer, we went out on excursions and

picnics on the Volga in between the meetihge. We stayed hear

the Red Square but I never went to see Lenih' s tomb as there

was always an endless queue. I didn't really have that much

time as I was mostly sick. There were film shows in Moscow

and I was sent out to find out where they were showing. I

would ask: "I1var1sh.k1hoh" 1 EComrade, film?) - to which

they would answer: "Nei tivarish Kino" - Ethey doh1t know

Comrade Kinol. So I would have to go to someone else until

they understood. I also went to see the Kremlin.

I would say to the Soviets,

"Oh, but the Africans are so tolerant."

To which they would reply,

"Yes but aren't they too tolerant?"

Before leaving Moscow I gave away all the Clothes I possibly

could as there was such a shortage. I k.hew I could replace

them in Berl.1h. Theve was alsm ah ac_rcommedatieh ehortaue se

     

   

 

    
  

 

  

   

that peep l.e had 1h : ream inetead Of a whole

I wash t disillL11ohed with the general situatien as

te he expected 1h a tlme ef transitiea.

Hjlet in the Bevie Union. I saw one ihc1deht wttcn really

ed me. W% we r 1 1 of Meecew and a tra1n

te colleut x berah voluntewr1nq to

grain 1 was helping I felt the

' ef . sally inspired me. I felt

were 525.11.? achievihg sonlethihg.

I am still hepeful that they will be able te

.. ".-_hng. I know the 31a is et1ll calryihg ohq just

liie the hitwsquad here tryihg t0 pull the Sov1et Union

apait. If only they had been given a Chance. They showed they

hae the poteht1al with Sputnik but twey were never given any

Chance to carry on because the-y hrtd to put all their effort

into war. Even the killings and atrocities which occurred

haven't changed my overall view. I am sorry that it happened

and I am sorry that we condoned these terrible things, but

that wae the work of individuals and hot the result of the

idea as a whole. I still have faith that the Great Experiment

has not failed, that the day will come when there is justice

and equality in the world and the working people come into

their own.

On the journey home I went via Berlin, where I stayed for

three days. Then to London and home on a mail-ship, which

took forty days to reach South Africa.

After completing the Lenin school, Molly and Doug returned to

5.9.. Molly became a leader in response to a directive sent

by the Cominterh in Moscow. 9 report was sent frem

Johannesburg to Moscow prompting this directive, but their

claims weren't true. I queried these Claims but was teld to

"just type". It was the she time during my work fer the Party

where I did something which I didn't want ta do. I khew tie

Claims were false but there was nothing I could do about it.
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The new leadership adopted the policy of a tBlack Republic'.
They claimed they had created lcells' - contacts within the
varieus mines and townships - but this wasn't strictly true.
Those that did not follow this new line, were expelled. They
expelled Bunting, Bill Andrews, Solly Sachs and others. The
reasons for the enpulsions were flimsy. They were gaing to
expel me, possibly because I was Solly's wife, but they
didn't have another typist.

One of the reasons why Solly was expelled was that he didn't
attend C.P. organised May Day celebrations. The qu (Garment
Workers Union) had organised a sport's day in opposition to
the C.P.'s arrangements. Sally, as secretary of the GWU, went
to the GNU's function. Solly was influenced by Dulcie, his
future wife, and she was_ very ahti-communist. I think he
decided that his place was in the Labour Party and not in the
Communist Party. They gave several other reasons for the
expulsions which weren't valid, but which Sally validated
later by his actions. The Party became an "elitist" group.
Later, when they found out the cells weren't really working,
the Waltehs were reprimanded and there was a different tone
after that5 but the damage had been doheu

Melly Walteh was a very beautiful women who was nei very
tall. But she had a powerful voice and ceuld speak
excellently" The trade unions loved her. They would call her
tour Melly'. Only after she returned from Moscow did we
learn about 19F heart condition. In her marriage to Deon;5 she
was the dominant partner, He wasn't a speaL-Ier,1 he was more a
cerreepohdehtF who did the paper work.

Just after Belly was expelled5 Molly Walton spent the night
in bed with me and Belly. There was a strike in the area and
we all had to be there very early.She spent the night trying
to get me away from Solly.

Some people wanted to get out of the Party and they used the
e lusiohs as an excuse. People blamed the Party as a whole
and didn't really sealise the difference between the
leade"ship and the Party. Fer some, there were persehal
reasons for getting out of the Party, for instance Harry
Snitcher had suffered in his career because of his
involvement in the Party - he was never appointed a judge5
although for many years he was a top advocate.

There was a girl in the Party called Wilhemina and Eddie was
madly in love with her. But she wasn't really interested, so
she kept him on a string. When he moved to Cape Town suddenly
she became interested but by this time Eddie was not
interested. He told me that "She ran and she ran until she
ran out of my reach." And that was the end of it. He met
winnie in Johannesburg.'They got married, as Winnie was a
teacher and she knew that if she had a child out of wedlock5
they she would get the sack. At the timeg Molly Walton made a
Party decree that I must divorce Solly and get Eddie away
from Winnie. Not that there was anything betweeh Eddie and
me. They just thought that Winnie was a bad influence and
that it would be better for the Party. Needless to say5 we

 



ignored the decree.

Eddie then wanted to get a job at Onderstepoort. So he had to

go for an interview. I said he couldn't go to an interview in

khaki shorts or pants,I he must look respectable, So he

borrowed a tie from someone and a shirt from someone else and

went looking all smart. When he came back, he was furious

with me - the man giving the interview was wearing Khaki

shorts! Anyway he got the job and he came to Cape Town. He

worked in a government laboratory developing fish oil. A

question was then asked in Parliament, if they were employing

a communist to develope fish oil and after that he got the

sack. He was publishing the newspaper at the time and that

also added to his losing his job.

whilst in Cape Town, Eddie decided he wanted to learn

linotyping as he was editing the lUmsebenzi' and it would

help him with the presentation. I knew two chlptors, Eva and

Kenya Myerowitz, who had a Arts School at the time. Kohya

taught Eddie lihontyping. The school building was later

demolished, Kohya ran off with his secretary and the school

folded. Kenya was then commissioned to do relief sculpture

for a room in the National Gallery. One of the murals was of

the Jews coming to Cape Town. There is a ship with dock

workers unloading" The name of the ship is the lS.S.

Umsehenzi'. And that was Myerowitx's contribution to the

struggle.

During the thirties there were mainly white Party members.

Dhe of the Black members was Albert Nzula. I don't know how

he came into the Movement5 but I do know that he was ah

excellent speaker. He had a lot of Charisma. One day as he

was giving a sheechg I overheard someone in the audience sayK

"Hear, die kaffir kah oraao.

Unfortunately he didn't get on well with Bunting and others"

Buhtihg was a purist and leert used to drink. He was more or

less isolated. He eventually went to Moscow where he diedn It

was a great loss to South Africa. Had the Party tried to get

him olf drink instead of just denouncing himF there might

have been a chance. Solly always used to say it was such a

pity that he didn't take more time to get to know him and

make him feel welcome. He left such a strong impression on us

that we named Albie after him.

There was very little real social contact between the black

and white members of the Party. We only really saw black

members at meetings and sometimes they would come to a party.

We would never go to their houses, so it was very difficult

to get Close to them. Eddie used to say he loved the Cape

because he could sit on a bus with a black man. When he first

arrived in the thirties he could entertain all Party members

in his house,l but that fell away afterwards. And yet at Party

meetings we were all equal. There was nowhere else in South

Africa even remotely like this. And we all shared the idea of

a South Afrios where everybody would have equal rights and

people would be able to assosiate freely.

l9



Nkosi was another leading black member of the Party and

Bumting's election agent, who was later killed by the police

at an anti-pass meeting.

The Party's night school, which ran a very elementary

academic program, attracted the most blacks. The school was

in Commisioher street, Ferrrierastown. Moses Kotahe, who was

then a baker, and Johannes Nkosi were both products of the

school. They would come from working all day and had to study

at night. Moses taught himself to read and write through our

night school. There weren't proper teachers, only Party

members. I would bring text books and help where I could.

Sometimes we had to use lamps if we didn't have lightu

Later when I was working as a secretary for the Party in Cape

Town, Moses Kotahe would always introduce me by saying,

"She was my teacher at school and now I'm her boss."

I really got to know him when he was in Cape Town, at the

time he was the secretary of the Party. Before that he came

out ahd stayed for a short while with Eddie Roux in the

Gardens. When any body came to the door,l he would sayl

"The boss is hot inn" Because it was illegal for him to stay

there. We would all chuckle about that.

 

  

Ne res eeted him yewy much" He started off humbly ahd

educ."" himself into a position of leadership" He was quite

at h Ln a way" Everything was neatly listed, so when

5 "aided the place, they fouhd everything

filed"

 

I aleo met Jimmy Legume when I moved down to Cape Towhn Ne

friendly even though I wasn't a Capetohiah. We used to

work together. He was a very likable Chap"

 

Holly and Doug decided to try and develop Party cells in the

930'sg which were semiwillegal. Instead of having bFaHChEE$

we were expected to create cells with one or two people as

tohtwctsu I would have to go to Ehd street and sell Party

111 'ature ahd try and make contact with the people there.

There was a compound in the location. The compound was in the

City, between the City and Dormfonteih. They used to Chase me

away and I didn't know why. I later found out that they had

an illegal brewing yard in the compound. As the police would

follow me to find out what a white women would want there in

the early evening, they were afraid of being found out and

fined.

  

 

Josey Palmer EMpamaJ and I would also go to the erican Crown

Mines to try and make contacts. It was utterly ridiculous

really, it was all right for Josie to go but not for me to go

amongst black men. I couldn't speak their language or

anything5 I just went alongn It was in the middle of winter

and we would go out in the early morhihg. It was bitterly

cold ahd we only had one pair of glovesn So we would

alternate hands, Josey would wear the left and I the right

and then swoon

Laser Each, who was a big influence ih the Party leadership



in the earlie thirties later weht to Durban to work amongst

the unionists there, he called himself "Nelson". He was

interested in one of the woman Party members in Johannesburg.

So Joe Shwartz would call her "Lady Hamilton".

I was virtually a full-time typist for the Party. yet I never

qot a penny for my work. This was only a temporary measure

until they found someone else. I was then more involved in

the GNU than the Party. thouqh I would still help out were

gossible. Also when I moved down to Cape Town that was

further away. When the headquarters moved down to Cape Town.

I became the secretary there. By this staqe we had become

members of the Party as opposed to the YCL. It was an

automatic transition. The YCL didn't attract any new membegs

and became redundant and eventually fell away. Sarah Carnesoh

Qecame the new typist. I became more of a free aqent. I would

help out both trade unions and the Party when I was needed.

It was my Choice to loosen ties w I knew that Solly had alot

of cases" I was also workihq fullmtime to earn a living.

As Solly was the secretary of the GNU. I would assist them in

their leqal work" I would no to court. take notes" do the

typing etc. The lawyers would Charqe for their services yet I

was doing all the work and savinq them toms of money" I was

involved in the GNU all the time I was in Johanheshurq1 until

I finally moved to Cape Town in 1$40u

In 1932 the Tramway Workers Unioh in Durban held a strike.

They asked Bolly to sehd down some GNU workers to assist with

the strike. Molly Walton was supposed to qo but she was 111

Ishe had a bad heaFth so I went" There were three Garment

Workers from Germiston who travelled down to Durham. When we

arrived" there was nemohe to meet us" 1.1 luceraszly.l had the

address of a Chemist who had moved down to Durham so I

We eventually contacted the Tramway Workers Union ahd the

 

 

 

union official Claimed that the strike was over as a

settlement had been reached and therefore he thouqht we

wehen't comihq. I told him that the strike wasn't over. I

wasn't sure but I pretended to know. The Tramway Workers
  

Union then qave us two hundred pounds.l struck a levy of two

shillinqs a week for as lonq as the strike lasted and we were

their quests. We had banners and would picket. I told the

qirls that we weren't there on a holiday and that we must

always wear our banners where exer we do so as to publicise

the strike. We had a meetinq at the Red Square and as I am

Qgt_awggeaker. I wouldn't do public addresses but on this

particular occasion. I qot up and said.

"The Tramway Workers have qot the nuts to strike. You don't

have the nuts to strike so you must support them. The

depression is affectihq everyone and the Tramworkers are

doihq something about this" so qive them your support..."

I then looked up and saw someone I knew and dried up. I

couldn't think of another thihq to say. Then we had a meeting

at the Typo Union and we not some support from them. We were

made honorary members of the Tramway Workers Unioh. After

about a week we went back to Johannesburq.



 

Three years later I went back to Durban and stayed with Iesy

Wolfson's relatives. He took me te a readhouse owned by m

retired tramway worker. We met a Chap there who started a

cenversatioh about strikes.He saidI

"Uh.l I don't held up with str'ikee.1 they don't do any qoed."

"But you supported the Garment werkersH. Mr. Redmeh. the

owner of the road house pointed out.

"Oh. but their conditions were terrible", he explained."We

had to. They were working under shockinq conditions."

Mr. Redmen asked, '

"What did you do?"

"Well. four qirls came out and we paid for their expenses and

we qave them two hundred pounds and we struck up a levy etc."

"They must have been very beautiful for you to have done all

that".I Mr. Redmen said.

"Oh no, they were as uqu as sin."

I couldn't control myself I was lauqhihq so much. I had to

excuee myself. After all.1 I wae the leader Of the Garment

werkere Group. When I told the ether qirls they thought it

was a terrible story and were very insultedq but I thought it

EEELEE'LIUAQEE..-

J

In the same year. 1933; there wae a GNU strike in Bermistmh,

I weuld wake up at four in the marnihu and me to the factory

in Germieteh te 10in the picket line" The police would be

there to ensure that we wouldn't harm the scab workere: I

said to the Delice that I didn't want te harm the ecahe.I I

juet wanted to talk to them. I took the one scab worker

around the corner and them I eaid te her"q

"You dirty little ecab.l you are net qeihq te werk.II

The fatterv beeeee and the scabs wmuld shout at me:

"Go hack to Ruesia ,we don't want you here."

But I weuld be there all day and am back in the EVENING"

 

 

The strike then spread to Johannesburg, in Commisioher and

Market street" The police there were relatives of the

strikers se hev told us hew to link arms and ward them eff.
 

which we did. A van containing scab workers tried to pueh its

way through the picketere to net into the factorI. The only

way of stopping this was by lyinq down infront of the van.i

which I did. I took a Chance, I didn't think they'd run me

over. They had to stop and draq me away from under the van.

This enabled the picketers to pull the scabs out and prevent

them from qoinq to work. They then withdrew the police as

they said there was Tinsubordinatioh' in the ranks. Police

were then brouqht in from outside areas where they weren't

related to the strikers.

After the 1932 GNU strike in which erikaans girls had come

out in support of Sally and had none to jail for it. Belly

was met very pepular with the powers that be. When he not to

Southhamptoh. on trade union and other business. they wahtee

to deport him back to S.Q.. In an attempt to stop the

deeertation. I asked Weinstok to net in touch with Colin

Steyn who was theh a judge president.I Of the Supreme Court Of

the D.F.S. He said to Neihetok.



"Tell the qood lady I remember her well but in a few deve
time I am ooiho aoainst the ooverhmeht oh the question of the
gold etahdard."

He had remembered me from the 1924 election campaioh.

So I then went to Pretoria and asked Mr. Hayden who was the
chairman of the Industrial Council for the inUEtFVq for
help. He and his wife took me to Pretoria to interview people
in order to qet support. I saw Bresler the secretary to

F'ir'ow.l who was Minister of Justice. and he said he would
intercede. I then saw Van Reneburq who was the Secretary of
Justice: later he became the head of the 0.8.. I couldn't
understand why he kept talkino to me about his family and
other trivial thinoe. Eventually I oot a word in edoeways and
said I wanted to see see Te water. who was 'theh South
AfricaIs ambassador to Britain and then on a visit to
Pretoria. but by the time I mahaqed to ask Vah Rehsburo. he

$3.94.
"Oh you have missed him.1 he has iuet boarded the train to
Cage TUWHL:
I wee herefore deliberately teot from eeeihq Te Water. I
aleo sent him tables which he hever re"eived.Evehtua1ly the
British T.U.C. LTtade Union I:HHFHMWJ oot Sollv Khim

  

  
 

While eeeee buyihm feature films. I didn't want
the me eo I worked. After FEtUFHiHQ from

 

    
 

 

u ix , q I set up a dUpIJC etihq ofTice ae a Itroht' te
cohtIhnk Partv work. But I a eo tried to mate it
eeIfeCUTTlnIthL he I had he telewhohea I oeve a GNU number.
 

-3o that UUL"14L people could contact me for jobe. Eventually
ohe oT the oatmeht wmrltrv eaw me ih the Communist Partv
 

 

 

 

ahd blew my cover eo I hed go Cloee down. Even thouoh
M"tv wee etill J.&"s(m':l1'_.I there wee alweye a poeeihilitv of

heiho hahhej. I had hoped to build up the duplicating office
 

in caee they were bahhed.

 

 

 

Herr mr Ciharlee Bosmah lived ih the same building ae my
oTTH ce I wee terrified of him ee I didn't want to be hie
Tr-J&w:hzi or hie ehemv. He ahd a qrouh of friends breuoht. out a

uIMiperiodical which they used to bla 11 people. ThEy WOUI'd
 

exhort money fwom people by sayihq.

"If you don't oive us money we will publish H about you."
Duriho the 172.2 GWU strike. Bosmah came to Solly and said1
"Look here Sachs. I have been oiven 25 pounds to publish this
article aoainet you. if you oive me 50 pounds I won't
guhIish."

Solly told him to too to heIl'. so he published. The article
Claimed that Solly Sachs qets the qirle that no on strike to
act as prostitutes and streetwalkers etc. One of the Clothiho
factory owners circulated the article amonqet hie workers. He
Claimed that the article wee true and therefore they muet
have nothiho further to do with the trade union. Ge the
artiale was printed in Iblack ahd white'. the workere
believed him. Sully took the owner to court to claim dameoeeu
Nheh aeked if he believed the alleoatiohe were true. the

1!.factory owner replied thet he die. He was fined to oounde and
had to Day quite a lot of mohey ih dameo:e. Afterwarde Boemah



 

went to Sally and said.

"Where's my cut?"

Sally asked. "What do you mean?"

"Well if I hadn't published that articlelyou weuldn't have

made that money!"

Sellt thew him out.

After the printinq office was closed I found a job at the

Commercial Printinq works, which was owned by Weinstok. I was

meant to do office work, but I was put in the office and had

to do all the menial tasks such as takinq out staples etc.

The foreman. Mostert.l was the editor of the TForward', the

Labour Party newspaper and I was asked to be proof-reader and

sub-editor. He then told me I should join the Type Union.

which I did. we as Tworkshop floor' warkers could only join
 

 

 

the union as a Ithird qrade' Eunskilledj worker. This meant

that we weren't expected to attend meetinqs or really

partake in the union: whilst tfirst' and lsecond' qrade
 

workers would be fined far not attending meetinqs. It worked

on a Tchaeel' syetem. with a father of the chapel etc. It

certainly wasn't a democratic quahisation. The Type Union

was aristocratic with the lthird qrade' workers only havinq a

third of a vote. Mastert told me there was a meetinq on such

and such a day and that I must attend. He also expected me to

remert back to him. I said.

"De yew really think that I am at your beck and call? De yam

really think I/m qeinq to be a stoolpiqeoh for yam? Ymu must

he mistakehu"

"Them why did you ioin the unimn?H he asked.

"Because I wanted to help themu"

I did hmwever attended the meetimq.l which was unheard Of fer

an unskilled labourer. They actually didn't want me there:

The others in the Office thauqht I was tryinq to take their

jabs away, thus they made me do all the menial tasks thinkinq

they weuld qet rid OT me. Other Office werkers were alse

members Of the union but they never attended meetihqs 0r

eILYJEDJ-_11Q.L

Meanwhile after his deportation was averted, Sally went on

f"Dm New Hampshire to Germany and the Soviet Union: where he

not films. Benny and Sally had formed a company, where Sally

not the films. Benny provided the money and I had see that

they were shown. They were some of the classics of early

Soviet cinema such as Battleship Petemkin by Eisenstein and

Earth by Pudevkin. which were reqarded as a new art of a new

civilization. Sally also brouqht Madchen in Uniform from

Germanx

Once Sally returned with the films. I had to find a venue in

Cape Town to show them. There was competition from the

African Theatres.l the main Cape Town cinema company. But I

was friendly with Meyerowitz. who then ran an art college.

The father Of one of the student's was on the censormhmardu

As the films had ta be censored. this man was able ta pass

them quickly. I wanted to show the films in the City Imlall.i

and therefore had to get it wired far sound. ht the time the

Plaza was being built in SeawPoint. Meyerowitz was doing the

decor. The Opening of the Plaza was planned for the 'ame time

24



that our films were due to be screened" Meyerewit: therefute

stalled the completion of the Plaza so that it wasn't

finished in time, and there was an audience for our film

show. There were three performances of the film.l Earth; to

which Admiral Evans of the Broke went to every performanceu

The films had captions. Even thouqh I had done all the werk

qettihq the films shown.l if I needed money for livind

e:--;1:)ehses.l I had to fiqht for it. I Obviously wasn't paid for

M11931:

In the early thirties. Issy Diamond, a barber, led a protest

of black and white werkers t0 the Rand Club in the Carlton

Hotel in Johannesburq. They marched in and ate whatever was

on the table. He was arrested. charqed and put in jail. His

wife. Irma. was workinq for people who said her husband was

beihq used by the Communist Party. 80 she went to the court

steps and shouted about how her husband was in jail and the

Communist Party was doinq nothihq. I went up to her and told

her she could say what she Iik-f about individuals in the

Party but she can't blame the Party as a whole. we started

havihq ah ardumeht and I rushed at her and eu.z.1:i.d.1

"Shut ymur dirty mou h," ahd slapped her acress the face. She

hit me t0 the around as she wag a hefty woman. I wae preqnaht

at the time and had a miscarriage as result of the tall"

 

 

 

Thankfully there were he reperters at the steps 50 it wae

never reported" Ifter that I had trDubIe hQIdihq mv

EERQDQQELEEJ

It wae uhheard 0f ih thmta to have a black ahd white
 

couple" th heve he was both the black ahd white

Uhemwlmyed adaihet the std'.: duo" He was really quite a

EDEZELLLEEJZL

 

While Isey was serving hie eemtehce Irma wemt tu him the Uhe

   

 

)q I dreamt that vmu slept with Wihmie Roux" If I ever

dream that aqaih vmu wad better watch out!"

"Il'w'na.I believe men I have been faithful tm ydu.I I haven't

deked at annther women, all my time in pwieoh." he replied.

While lssy was in jail she had nowhere to stay so lssy said

she should come and stay with me. She was reluctant. We found

her a room and then one hiqht she came banqihq on our door.

She had seen a bun in her room and refused to stay there and

so she moved back in with us. After Issy not out Of jail.

Sally and I became bearders in their house1 until we qot our

gwh Qlace.

One day we went out to Patchestroom for a political meetinq

in the township there. The people wanted Irma to make a

speech. She stood there saying in German,

"What must I say? What am I supposed to do?" and Issy

translated it thO a marvellous speech.

Durihq 1934 the Garment Workers UHiOH would held a menthly

fund raising dance where I would waitress.1 but wasn't paid.

The dance was far the local garment workerm. Syrian CH&D%.

whu were in JOhaHHESbUFQ at the time.I usually came to the

danee in order to Dick a fiqht. They would ask a qitl td

  
  



 
 

dance and if she refused. they would pick a fight with her

boyfriend. One night they were attemptiho to molest a qirI

who refused to dance with them. People were shoutihq at them

and they enquired who was qoihq to stop them. I stepped

forward and said I would.l even thouqh I was preqnaht with

Albie at the time. One chap came forward and was qoihq to hit

me as I stood in between the girl and him. Toweel.i the famous

boxer. then stepped in and said.

"We don't hit preqnant women."

Either the sight of the boxer or the fact that I was preqnant

steppgiwthem -

In January 1935. Albie was born. As I was never a conformisti

I didn't wear a rind throuqhout my marriaqe with Solly. not

even while I was pregnant. Some people would look at me

askance. an assumedly unmarried preonaht women but I never

cared.

Whilst Sally moved down t0 Cape Towh to orchestrate a GNU

case in 1935. I went with QIbie to Durham. leie was only

seven months old at the time. after waitihq for the winds and

seas to die down. we took a ship down from Durban t0 Came

Town. Solly met us at the ducks" His first question was.l

LN'IJLJLLthA: "
HZ! .- seear._.

  

.J question wasq

"How soon can you leave Albie at the house I've rents: in

Mowbray and come to Cape Town to work?"

So I had to leave leie with a nanny ih Mowbray and do to

Cape Town to work" There was a case aoainst the local

Clothing union at the timen The Transvaal GNU wanted to force

the Caps Union fwhich was separatej to have a proper

CDWEtitUtiOH: Sally and the Transvaal union felt the Cape

uhimh w" I't being run democratically or effectively. Harry

Snitch . m was the junior counsel and Upihdtohq the senior. I

think. I had to do to court every day and take the court

pratee-dinns.l which I would then type out at hidht. This

as a reference for the GWU, ready to be used the next

  

  

Dhe Saturdav night I was up the whole hiqht typihq, whilst

Solly and his friends stayed up playihq poker. In the

mQFHinq the woman who was lookinq after leie arrived and

remarked to me,

"That must be a very interesting qame for them to beqin

playinq so early."

glen thouqh I was workinq. if I asked them a question they

would qet annoyed at my interruptinq their name. When

Judgment was qiveh.l it was adainst the Transvaal Union. Their

attempt to improve the Cape Union's conditions had failed.

Sam Kahh was the attorngx;

Nheh Albie was about one year old, he not rickets" The wmmah

who was lookinq after him had tied him to his pram. As he was

a docile Child and was never any trouble.i she took advantaqe

of the situation and kept him tied in his Dram. QIbie

therefere never crawled about and developed rickets from lack

of movement. Rs I was working all day, I was unable to 100k

after him properly. After he develmped rickets. I asked Sally



 

if I could stay home to look after him properly. He replied1

"Yeu have the welfare of thousands of Garment Workers at

stake. and you are worried about one baby."

Yet even thouqh the case was over I wasn't allowed to stay at

home. If they needed funds, they would hire me out to leqal

firms ae a ehOFt-hand typiet. relievinq people.

After Six months. we moved back to Johannesburq. As Solly's

headquarters for the GWU was in Johannesburq. he would have

to spend most of his time up there. In Johannesburo. I would

help with the GNU'S typino but in Cape Town. I'd help all the

unions. I did the maoazine for the Food and Canninq Workers

Union. Ray Alexander used to come round to the bundalow

where I stayed or I would do in to type at their offices in

town. I would do stencils for the maqazine. I had to make a

dummy which meant layinq out each paqe by hand. As there was

no fancy equipment it was a slow and laborious task. I would

only type.l not write any articles.

When I wae breonant with JDhHqu there wee a Clothing

Worker's strike on. Dora Alexander, Ray's eieter.l wee

arreeted for bicketindu I didn't picket but helped in the

office with secretarial work. Selly sent three Garment

wewkere fwom Johanneeburd te aesiet with the etrike. He they

needed to collect funde. they wanted Bill andrewe to be the

treaeurer. He said he would only be treaeurer if I would

handle the money. He would only have his name involved if I

did the work. So even thoudh I was pregnant, I had to etay

on. They didn't truet the treaeurer of the local union as

they weren't sure he would distribute the funds equitably" So

I became the treasurer On top of evervthinq.

Durinq thie time there was a Food and Canninq Workers strike

ih Pearl. Every week while the strike lasted. the etrikere

qmt paid out by the strikers fund. Dhe week they didn't wave

a driver OF a car and they needed to qet the money from Cape

Town to Pearl. The etrikere were all waiting at the end of

the week for their pay. There was a fellow whom I knew from

Johanneeburd and l aeked him if he knew how to drive. He eaid

he had a licence so we borrowed a car and left. He drove all

the way from Cape Town to Pearl in second dear! What Should

have taken less than an hour took us three hours. The

strikers were furious and I ehan't like to think what it did

to the car.

The next time we came down to Cape Town I stayed at Cissy

Bool'e bunqalow on Glen Beach. Cissy was the daughter of

Abdurahman. If he had been a white man. he could have been a

mayor or a member of Parliament. He wae a Provincial

Counsellor and very well known and respected. His wife was

Cieey married A.H. Gool who had been educated at Guyue

Hoepital in London. He was a very erudite man. They would

entertain the lawyers and professors in Cape Town. AS eoeh ae

times became difficult because of apartheid, people dropped

them. He would have his salon in one room and C eey would

have here in the other and they would each have their

2'?



 

followers. I would go there and move from one to the other. I

was introduced throuqh Eddie. At that time I was stayiho at

Edith Richmond.I Breooire's first qirlfriend.

On my first meetihq. I phoned Cissy at her bunoalow at Glen

Beachq but she was busy so Dr. 6001 was delegated to

entertain us. I was terrified of him and so was Edith as he
had a reputation of beinq a lady killer. Any rate. we went

alonq there but Edith and I were too friqhtened to do into

the bunqalow. So we went away! Later we lauqhed about it once

we became qood friends.

Cissy herself was a qreat personality.I one of the best public

sgeakers in Cape Towh.l with a strikinq presece and a

Eagsionate form of oratory. She was a City Councillor for

years. Years aftrerwards I used to play bridqe with Dr. Gool.

and still qet occasional news of his children.

Solly went back to Johannesburg but, because I loved Cape

Town so much.I I stayed on at the bungalow for three momths.

One November. the weather was particularly had and ho_ohs

would come and stay with me until the weather improved" Then

my mother and sister came down. my mother stayed in Cape Town

at a boarding house as she was very ralidious and needed her

peace and quiet. also so that there would be more space at

thm buhqalmw for the crowd who would come visitq amohq them

was Ray alexander.

Dha of tha man from the crowd who often came was a

representativss from the IarabsRussiah Oil Company'. He had a

car" One day as wa were walkihd alohq Glen Beach, this chap

said he had a proposition to make, he would teach Harry

Snitchar to drivel if Harrv would teach 11m to speak Ehdlish.

  
     

"If YDU can say this sentence after me. I'll teach you

Endlish and you don't have to teat: me how to driven..mlMy

nostrils are assailed by the carri0h odour of a dandreha

Eggs Lin;

Tha Hussiah repeated the sahtehce successfully. The next

evehihq there was a party, orqanised by the lFriehds of

Soviet Union' fund raisers. to which this representative was

invited. He ended up. however. at the wronq party. So he paid

his two shillinosu went in and realisinq his mistake. saidu

"My nostrils are assailed by the carrion odour of a qanqrehe

society!" and walked out.

When my family left. I helged them carry all their heavy

parcels to the station. Professor Zwarenstein, the oriqinator

of the lfroq-test' Lthe first scientific preqnancy testj.I

came with us to the station. Once they'd left he

conqratulated me as I was preqnaht. All the heavy carrying

meant that l was liable to have a miscarriaqel so the doctor

said I must stay in bed. Sally. Harrv' sister came to look

after Albie as I couldn't qet out of bed.

I then not a summons from Johannesburq sayihq that the

furniture from our flat was to be sold to pay for the rent.



 

We would normally store our furniture and the caretaker would

rent the flat for us. This particular time. I was prevailed

upon to leave my furniture so that they could rent a

furnished flat and I wouldn't have the bother of haviho to

pack it all uou The flat was rented. yet the caretaker

disappeared and the rent didn't oet paid. Solly wanted me to

come back and fight the case1 but I couldn't. Ne eventually

reached a settlement but only out back half our furniture.

Solly came down to Cape Town for a further six months in

1936. When we were leavino from Cape Town to no to

Johannesburo by train. I was late. Abe Snitcher. Harry's

brother drove me to the station. when we finally qot to the

station.I Ellie Weinbero _ Ray Alexander's first husband -

qrabbed leie and gave him to Solly. I was about eiqht months

preonaht but mahaoed to run after the train and oet on the

last carriage. I reached Solly just in time as he was about

to net off at Belville station as he thouoht I'd missed the

train. Even though he had leie, he had last Albie's mother!

When I not to Johannesburg I had trouble findinq a nursino

heme as I iadn't booked. Johhhy was barn in Johahhesburo.

fficult oeriod for men Solly was involved with

he time and ste told So 1v that if Johnny was his
h he wasq then he had been unfaithful to her.

It was a di

Dulcie at t

Child.l wti'

Solly would only visit me with Dulcie, never alone. I went

ah: Town,
 

 

 

 

 

 

 

hack to

Dule1e left her husband; a railway Clerk. some time before.

HE was anorv with Sollv. and one mav attacked him in Dulcie's

flat su severlv that Sollv had to em to hospital: Alhie saw

ELE#FHG told me,

"Dadey .TE not a hole in his head,"

Now it was SollyTs turn to be angry. He was ford oT

litiqalHior and institued pro:Leedinm- for assaLllt: The whole

world tried to stop Golly. but he wou.ldnn t listen.
 

Eventually I spoke to Bill Andrews who aoreeed the action was

illeadvised. When I told Belly. he immediately went to see

Bill.i ahd after that he dropped the case. Bill was the only

person he would listen to.

Now it was Bill's turn to be ahory. He was cross with me for

betrayino his confidence. and refused to speak: to me for

several years.

Albie used to look after Johnny and would potty him at niqht.

If in the morninq the bed was dry. I would oive each of them

a Chocolate croquet. I never had any problem with Johnny as

Albie would always look after him. One niqht Albie called me

and I never heard him. He not very cross and took the whole

box of croguettes and divided them between Johnny and

himself. They ate them all at once. After that they both

developed jaundice.

When leie was at the inquisitive aqe of four or fiveq he

discovered the oriqih of mah! He said to me,

"I know that I came out of your tumqu and yeu came out of

your mothers tummy. But where did the first person come from?

I think they came from a monkey. The monkey lost its tail and



that's where the first person came from." (Evolution at the

age of four). He also reasoned that God must live under the

earth. For. if He lived in the sky. when the clouds bumped,

He would fall down with the rain. Also God needed to be under

the earth in order to push up the trees and flowers.

Albie was brought up in a nonsreliqioos household. He never

had a bris and when told he could have a barmitzvah if he

wanted. he refused because he did not want to do something he

didn't believe in. At school he never followed any religion.

It must have affected Albie and Johnny as they mixed mainly

with Jewish Children. thouqh they never said anythinq.

With the outbreak of the Second World War. there were German

Jewish refuqes who came out from Germany to South African

They were not all a very pleasant bunch. They could

understand Hitler's discrimination of the Polish Jews who

were lforeiqners'. but could not understand why they. as

inteqrated Germans, should be persecuted. Those in South

Africa knew about the comcehtration camps as these Jews had

escaoed from Germany. Q very cloee friend of mine was married

to a Jewish man: Her sister was married to an important Nazi"

They mahaqed to escape from Germany through her sister

threatening to divarce her husband if he didh't qet them out"

When leie was five vears old the doctor said I must stop

movinq up ahd dawn and decide where I wanted to settle" He 1

had left Solly by this time. I decided to stay in Came Town.

I rehted a bungalow oh Clifton first beach"

Eddie Roux had a bungalow on firet beach. My friend. Jenny,
 

 

 

would no alone there oh weekende. Eddie's wife.i Wirmi1"I-thc-nj.1

was so used to budgeting that even the week's food was
rationed" They had very little money and lived very sparsely.
 

They would have so many potatoes, so mahv eqqs etc. Jenny

wasn't used to this and so she out so fed up the one day that

she cooked the whole weeks rations in one meal! But they

really were poor".l Eddie actually died of malnutrition.

At one stage I was stayiho on fourth beach. The bunoalow had

an outside room which was my bedroom. Albie had a habit of

cominq in first thinq in the morninq. I had to keep it open

so that Albie could come in when he woke. On one occasion,

Solly spent the niqht. He was in the one bed and I was in the

other. When Albie came to the door. Solly put his head under

the blankets. Albie calmly remarkgg;

iggllo dagdy."

"How did he know it was me?" Solly asked.

"well if he came in and saw there was someone in the bed. he

must have assumed it was you." I said.

I had to be very careful if there was someone else there -

they had to leave very early in the mornino and I would hope

that Albie didn't come durino the niqht!

While I was stayino on second beach.I I went om holiday with

Jean and Hymie Bernardt. Alec Bell. the actor. looked after

Elbie and Johnny while I was away. They adored him.i but he

qot on bad terms with the landlady. She stayed in a room on



the premieae and objected to him walking around in hie

underpants. He weuld do the housework net in bathihe trunkei

but in his lent;u clumsy underpants,

with the outbreak at war, there were eleqahe which e:.i.d

"Deh't talk about ships or shipping", a5 they were afraid the

enemy weuld find eut the Glliee' movementsn But, all veu led

to de wee sit on the top of the hue and you could see the

ships and the convoys cemihq in. There were a lot of troope

qminq to Australia and the Far East. There were also a lot of

Liberty ShipS cominq from America. Many survivors would come

to Cape Town to recuperate.

Durihq the war yea e I had difficulty finding a bunnalew. The

peeple from the Beleiah Cehqo cettldn' t qe to Europe for their

holidays 50 they came to Cape Town. Previeuel y I would pay 12

pounds a month for a bunqalow and new they ehet up to 2d

pounds. All I CDFU1d afford wee a room.
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the wer there wee a paeeaht at City Hall fat

Relief Fune'.8uma Smute wee (M11:Feh e 3

:eheean We rreuucee preqrammee fGF the hem: tq which

printed at the nermal rate and which we would then eell.
 

the back we listed all the proqreeeive quahisatieheq ae

there wee me other way Of makinq ourselves known.

A week later there was a convey and we had no literature" We

were deggerete as we used to send people to the docke to sell

literature and the Party newspaper. All we had were a few

programmes le-t ever from the pageant. I gave the preqrammee

to a younqeter and teld him to Q0 and qive the preqrammee

away. As the pageant had already taken place. we couldn't

sell them. I thouqht at least people could read our hamee en

t ahd a

 

Q few deye lete-r I was at the efficee at Bree etre

eel.d1er. Nermeh Kiheq came alone. I aeteu him where we In

" e erh eqramme frem and he teld me he saw a very irate wemr

nine a yeuhe hey hmt te eell the pr"nramme Dr ehe'

Delice after him: I teld him the irate weman' wee     



 

He was an artist so I introduced him to Greqoire Eoenzaaier
and he helped d0 posters for the various left-winq

oraanisations runninq at the time, such as tThe Friends at

the Soviet Union'. He attended a meetinq at the People's Club

and later told me that as people came late and left early, he

had felt very much at home. One day he asked me to send a

parcel to his wife. Kathleen, in Enqland which I did. He gave

me money to buy dried fruit and tinned food. whatever I coulo

net as there was a food shortaqe in Enqland at the time. In

those days we used to tell our children to eat up all their

feed: "Remeber the poor starving Children Of Europe ." I then

sent parcels reqularly ta Kathleen and we became very qreat

friends. when I wexit over ta Enqland in 1954. I stayed with

them for two weeks at Kings Cross.

Gregoire Boonzaaier was very younq and naive when I first met
him. Edith and I introduced him to the 80015. He was
 

 

 

 

 

    

sympathetic to our cause. He weuld do posters for our
campaiqns end mee;;inqsu LaterR in the days when he still had

" able 'tllinq his DiEtUFES; he wet34 hang them in my

a Gregoire is a heuse without a soul". Fer
 

made his Iivinq by sellihq drawinms Of Paul Kruger.
He tguld pack his :aintinqs in his car and try to persuade
schmel prina:ipels in the F'Iatteland to buy them. He was a
wenderful si_ery te'Ier.l and weuld always emthrall tne
children. who DEVEF knew if he was jekinq Dr telling the
truthn Leter when I was married te Norman Edwardsq he would
come with us on helideys te Hermanas. I am still in cantact
with Greqciie The other dW5 he sent me a card saying that my

and his seen: iatien qees b- : more than fifty years
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'r
ih PaLJIiIE Fodbr_,q whe was married to H. Q. Naidoe. ahd
I were lectieneerinq for Sam Hahn. We went ta one man whe
told us he didn' t line Jews or tkeelies' and Sam was a Jew
with a Ikeolie name. Here was Pauline, who was a Jew and
marries to a tkealie'. We both managed to keep a straiqht
face. and even qot his vote?

 

III

In the seme year, Bill Andrews detide te record his memoirs
so I would no acress to him and wite down his dictatimn in a
note book. Eventually I had a whale notebook full of writing.
I stayed on in Cape Town to do this. We : Johnny.Albie and I.
were stayinq at Cissy Gael's place in Vredehoelk During this
time I had to as to hospital and when I returned, I couldn't
find the notebook, in fact I never found it. I suppose had I
just asked for it instead Of makinq such a fuss. I weuld have
found it. The children most probably had scribbled in it and
were afraid to tell me. After that. Bill refused to start
aqain. I was terribly upset by this.

Bill wauld always say,
"F'eeple always say that they are too busy5 but'if you really
went something done, you must ask a busy person because they
are the ones who will find the time to do it."
He wasn't a family man, he was always to busy with pelitics.
I suppose neglecting family life was quite a common tra.it
aniengst the trade unionists at the time.



 

In 1939 I went up to Clanwilliam to recover from an

operation. My cousin had a hotel in Clahwilliam so the barman

came dawn to Cape Town to fetch me. On the way back, he told

me my cousin wouldn't be there as he wae at a meeting5 50

would I like to go with him to hie girlfriend's birthday

party in Lambert'e hey. I was keen, so we went. We arrived,

it was all in darkness. When they heard the car, all these

lights appeared and the party started. They gave me witblitz

and then hot soup. I had never had any alcohol before. I

twisted my ankle and had to be carried back to the hotel. The

next morning I was sure I was dying I had such a bad

hangwover.

Whilst I was in Clanwilliam I met a woman who was on her way

to visit the mission station at Wuppertal, to survey the

clinic and see that it was up to government standards. She

asked if I wanted to accompany her, which I did.

The daughter of the original missionary, who was married to a

German, ran the Station. They had a tannery and a echeel

there. The school5 all coloured childrenS were boarders. They

weuld get up at four in the morning and do farm tasks before

claeeeeu When we arrived we went to the school where the

classes were disrupted so that the Children could sing for

may the vieitere. gfterwarde we wewt few lunch in a huge

hall. Qt he end of the hall theFe wae a refectery table and

above it uh the wall wee a picture ef Hitler. The tahhery

manager wae a gauleiter, a hazil He refused te sit down with

a Jew5 ee he never ate lunchl I paid my half-crowh and ate

tryihg te ighere the picture on the wall.

I
D
L

Wheh I returned I wvete a letter to a friend in Johannesburg5

Eurferdi relating what had happened. Burford had a newsletter

and in the HEHt editimh he publiehed my letter, word for

werdl Many years later Norman Edwards and Gregoire Beehzaire

went eh a trip to Nuppertal because it ie a very beautiful

place. They were told by the inhabitants:

"Lean we don't like havihq vieiters here because they cause

a let ef tremble. we had one woman who was an emissary Of

Cissy Goal and she came and wrote a lot of lies about us. So

we don't like etranqere here. but you're all riqht.t The

Iwomah' haggened to be Norman's eHewife.

 

There was a eliqht food ehortaqe in South Africa during the

war 50 food such ae butter, eqqe. meat were rationedu If one

had an account then there wasn't a problem, but if one went

with cash te the bazaars. it was difficult. I had a weekly

order for four pounds of tuna. a dozen eqqs. and a pound of

butter, while I not a pound of butter from another shop. Meat

was very scarce. The fish was delivered to the house. I would

have to erder fish in order to net butter and eqqe ae the

fieh ehop weuld eupnly them all temether. '

Mlhie and Johnny were in a residential kinderqarteh until

they were 01d enough to no to boardinq school. There was a

German refuqee who was qualified ae a nursery SChDDl teacher

and who ran the kinderqarteh. When there were threate that
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there mioht be Japanese or German torpedo attacks at the

Cape. she moved her school to Klaomuts, near Paarl. I wae

able to oet Albie into S.&.C.S ae a boarder but there was no

place for Johnny so he went to Klapmuts.

While Johnny was at Klapmuts.1 I had alot of trouble with him.

When he first started there. it was the Ibest school in the

Unie'. In the first term.I althouoh he wasn't Afrikaans.l he

came first. The school was part of the Paarl Boy's Hiqh

Junior section. After that he started causino trouble. He

would play truant and qet the other children to join him:

instead of takinq the school bus theyld take taxis - he did

last about everythinq he could to qet expelled. As he was

such a bad influence. I was asked to take him away. So I said

to him,

"Johnny. what is the matter?"

And he said the boys had asked him if he was: "A German or a

bloody Jew?" He answered.

"I am a person and you are Nazis.

Even thouoh he was only six, he was tormented by the other

children and refused to do to school. I eventually dot him

into 8,9.C.S and so he was able to leave the school.

The children were weekeboarders and I saw them on weekends.

They would do to their father in Johanneeburo for their long

holidays" I was still workino for the Party at the time.

Elbie was the dreamer. When he used to do back to boardino

echool I used to follow him on the bus. without him knowino.

I wanted him to be independent but I wae afraid he would mise

hie etoo. But the bus driver would call him eo I didn'- "

 

twcrm -

Johnny was the more boisteroue one. at one time they were

havino an election and we printed pamphlets and manifestoee.

Johnny went alone and eurreptitiouely took one and put it in

' Flora Snitcher found out and I asked him wwat he

with itn He said the boys at school were having

about the election and he wanted to show them

 

Glbie was about seven when he came home from school one day.i

havinq completed his first lleqal' case. One boy had been

accused of stealinq. Albie wasn't convinced that the boy was

ouilty. So he asked him some questions and proved that he was

innocent. The boy qave him some chewino oum. his first leoal

fee.

When Johnny was about twelve.I he was in hospital with

rheumatic fever. As a child he spent more time in hospital

than out of it. I would do to visit him and brino him comics

and the newspaper. He would then tell me the newspaper said

this and the doctor said that and I disaqreed e he would

diecuss the evewts with the doctor. When I came to visit, the

doctor would look at me all stranqelyq wonderino what sort of

mother I was. Then Johnny told the nurses to do on strike. He

reasoned that the nursee did all the work. and the doctore

dot better wanes. Albie on the other hand would never do

anythino like that. leie was quite apolitical. He would hold



his own views but he wouldn't arque about it.

Bill Andrews would say,

"Do not try and indoctrinate your children. If they ask

Questions. that's fine. but don't force the Lssue eigguthgx

will qo the other way."

th so I never forced political iesues. But it was inevitable

that it would leave its mark. as the issues were beinq

discussed in the house. My friends used to play General

Knowledge at the house and Albie used join in. One day he

said,

"Come on mom. even you should know that!" But I usually

wouldn't play. they were too 'hiqhmbrow' for me.

In 1944 I divorced Solly. Solly didn't want me to net a

divorce but it was over so I felt that was best. My family

accepted the idea without too much fuss. beihq the oldest

they_simply had to accept my decision. Solly later married

Dulcie. who was in the trade unioh.

A year later.l I married Norman Edwards. Ne qot married in a

court with a special licehce as I never put bahhe up so that

people could have the Opuortuhity to object to the marriage.

This time there were both witheeses and a weddihq rihq" Theo

Snitcher was in court at the time, as an attorney. He tried

his beet t0 dissuade me from marrying Norman becauee he

thought he wasn't good enough for me. When I said I was QOiHQ

to marry him.l he said we would be a withese. Norman later

was to marry Theo's eister, Sally.

Norman wae a marine in the Royal navy. I met him in Cape Town

in am. although he was not a member of the

F-"ar'ty.l our political viewe were eimilar. He was a musician in

the navy and then later played the french horn in the tape

Town Orchestra. LNormah's mother was a house servant and his

father was a qardeherq em the only way he could learn to play

music was by IOiHin the navyIn Uhce he had finished his navy

service. he wanted to settle in Cape Town as he was tired of

travellihq around"

 

"Why did you met married?"

And I said: "To oet you out of Boardihq school."

He said.l "Boardihq school wasn't that bad!".

Albie said. "I don't want another father."

I'I don't propose to qive you another father." I told him,

"It's just better to say that that is my step_father than

that is the man my mother is livihq with."

So he said,

:Qh,a11 right".

.. -..._..'L  
"Its all riqht to net married, but you're not to have any

en_i_1_t.i_v:e_n_-.'L_
I did become pregnant and as both Norman and I didn't want

more children. I had ah abortion. In theee days if you had

the money and medical connectiohe. it was hot too difficult

to qet an abortion. even thouqh it was illegal. You would he



 

suprised at the number of premihaht people whe had abortionsK

theuqh it was very hushmhush,

My family were not happy with my marrying a nDn-Jew. My

mother reasoned that the worst Jew was better than the beet

homuJew.

At the time I was werkinq for Richard Meyer. He had brouqht

out Rabbi Sherman from America to start the reformed shul.

They had a public meetinq in the City Hall to inaugurate the

new reformed eynoqoue. The rabbi qaye a speech which he

seemed to be addressinq only me as if to convince me of what

he was sayinq. but I remained a-reliqious althouqh I was very

impressed by him. He told them racial segregation had no

place in the reformed shul. There was quite an arqument about

it as they said they must conform to the laws.l yet he was

adamant that it was wronq. After that I worked for a

gathelogist.

As a Childq Alhie wasnit politically minded.l at least ae far

as ehe ceuld see. He ehly became interested when the new

Nationalist qovernment tried to farce Sally ta FESiQHu Ih

19455.I the qevernmeht had tried to expel Sellyq but he was

very popular amongst the werkere and he had kept within the

rules. He had improved their cnnditiehs and the union wnrked

fer him. At the time the Natienaliets cauldh't get a feetheld

in the union. Even when Sally wasnit there, they tried te

Duet Johanna Cornelius and tha Scheeeereq but weren't able

to. They had a firm eeeitieh in the union leadership. After

194Bq he eevernmeht were able to ban him from trade unienen

Olly, whe ever the years had been involved in many court

1 a went himself tn the Appeal Court in Bleemfehtein te

upeet the banning order, Alhie went te Bleemfentein as his

;Junier' and it was at this staqe that he became politically

active. When he returned, he jeihed the IDefiance CampaiQh',

atwthe a e at 17:

'
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Johnny's ill health made it difficult for him to become

eerieuelv politically involved at that stage"

when the Nationalist Party came to power in 1948. we didn1t

like it at all. Yet we never realised the extent Of the

933%e -

With the Suppression of Communism Act of 1950 and the banninq

of the Communist Party. I stopped workinq for them. The Party

members resiqned after the party was banned. I didn't resign

as I wasn't in Cape Town at the time. They thouqht by

resiqninq they could avoid police harassment. This wasn't the

case as the police qot a list of these who resigned. As_;

didn't resiqn. my name never made the list. So. theoretically

I am still a member.

Some of these on the list were detained whilst others lost

their jobs. Both the Suppreesien of Communism Act and the

Greue Areae Act had ramifications which nebedy realised at

the time. We said the bannihq of the Cemmuniet Party would

create results which weuld affect everybedy. but many people



never thouqht em and said,

"Oh well.I ite juet the TBahtu crankeHu I told the ordinary

trade unioniets that they would alee be affected. We tried te

pretest aqeihet these lawe throuqh pamphlete and lettere to

the preee. but once we were illeqel, there wasn't much we

coule do. Proteete couldn't be done openly.l only through

other quehieetiehe.

After the Party was banned.l I did add jobs and then went to

work for Potash Jewellers for a few weeks and ended up

etayinq there for 13 yeareu I did the qeneral Office werki

W

There was a newspaper which supported the Party. Uriqinally

called the TBuardian', it was edited by Betty Radclife

ESackeJ from Cape Tewh. Even thouqh the qovernmeht clamped

down on the Party after 1948. and banned the TGuardiah', the

paper still came out every week, under various new namee.l

with different editmwe euch ee Brian Euntihq, Fred Carma

 

 

 

 
and elem 1e Bume. Bevan Mheki worker fer it in Fort

Elizabeth. HuP. Naiker in Durbanq and Ruth Firet ih
 

Jehahheehurq. The qeverhmeht would shut it dQWH and they'd

etert a Tnew' paper. The qevernmemt weuld then ehut that dawn

and theytd Feeepehr I wee involved in eellihu the Depeweu

Herman ah& I weuld me am helidev evarv July with Tom BUlDiHu
   

      
 

 

the hieterieh and travelwriter. Ne weht to name re:"ere

ereund Benth africe end Eeeutelehdn I would help Tom hv

$4.1", ' . f '

Femeihee friehde UHtil hie

 

 

1h i954 I diverted Hermehq hut

death leet v er. 1 cm etill friend:

x TShitchew

widows 8a11y

hd wife.i frmm

w :1. t. h h i

l 1. x, I E

   

  

  ClE Hartwellq am

 

te.ite__t:;g..._._ei_i_ '

When I weht 1 met C.K. FriedlehderH ah etterhev ehd

femeue emer.e hreadcaeter, whe eeid to me"

"What are you deihu here?" and I eeidq

HI'm qettihq diverted." The H&Ht time I wee at court .he

asked aeaih and I Eyeicj.i

"Another divorce."

The third time. he eaid.

"Not another divurce!" and I said.

"Ne.i elbie ie beihq admitted to the Bar."

 

 

Just before qoinq overseas in 1954. I attended a youth league

camp at Redhill which was organised by Amy T-l'ietete1h.l Dennis

Goldbqu and others. Durihq the camp. everybody began dancihq

and toyi-toyinq. Later when I was in Berlin I saw the camp on

a film.

My perehte died ih 1954 em I not an advance on my 1hheritehce

ahd took myeelf overseee" I was lucky t0 Get a berth en the

ehip ee they were very full at that time. He went ta

Beuthhampteh and then te Landon. thie was in LDHdDH at the

time. He had completed hie third year at vareitv ahd ae he
w

weuldh't be t. hv the time he had fihiehed hie LL17?-H we

wouldn't have been able te be admitted te the Tar" be he tech

3%



a year eff and went to London. and while there met the Chance

to me to China via Meecew on the TraneeBiberiah railway. He

wee sent a5 a delegate fer the Modern Youth Society in Cape

Town to an international Youth Cenqreee in Peking.

Sally and Albie met me and a friend I was travelling with:1 at

Waterlou station. There wae 5e much luqqaqe that we had to

take two taxis! One used to travel with trunks on the ships.

50 they were very bulky. In any event we eventually found

somewhere to stay. The trip was purely a holiday.

At the time Albie wanted to become a professional

revolutionary. I said he can become whatever he likes after

he has qualified. I spoke to Hymie Bernardt. an attorney

friend. who told leie,

"We have not lawyers in the etruqqleq but we haven't not any

advocates so you must become an advocate.'

When we were at a meetihe in nden and Albie aekedq

Ie Caeeiem Jadwet here, ah JL like te meet himHI

Se I introduced them. and Alhie saidR

" -y met.her hae alwaye held you up ee eumeehe I mmsmih t
H
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, emmlaih tm him that ae he had qehe evereeee to

become a doctor end in the middle 0f ita drowned out and qehe

ihte emlitice 1 and new havi.hm made he aeyahcemeht ih eitt'"

fieldq he wee net a need eample. siem then evp1.aihed hew

emmeene had cheated him eut 0T . money and he coutdn't

Chhtihue. LHe incidentally, went Oh to become a fameue

   

   

Jen armuhe t0 teuriet'e e

e viee fer the Uniwh.l but

we went te Hamburg for five deye

fFi.EHd from Cape Town. Her mether had in Be

-"Hccntr tien camp. Sememhe had denoumced her 1 a Germah

as they we.h;ed her flat. While we weve there we viei.ted :

redwlieht nieervrt Ne weht to a night club where every thild

dante. he wemeh were mwmh' to a'3 the men to dance. But

cmuidh' t de it. There wee ONE lady who weuld eye the crewd

and ask the one ehe favoured. but I couldn't. Then we went to

another place were we weren't allowed in as we weren't

eecerted by a man!

    
  

      

 

   

From Hamburq we went to Berlin. We stayed with a couple in

West Berlin. I went on a tear of East Berlin with the

husband. There was a ehertaqe Of accommodation. We saw the

local women helpinq to clear the rubble frem the bombinq. At

the time the wall wasn't up 50 there was no real division

between East and West Berlin. Yet the heueinq shortage in the

Eaet was me re severe as rebuildinq wee much slower without

Qmerican assistance.

t Berlin would me t0 the East fer meele ae

.2 he I'lxc'3.r"9'-Z .,

xhe peeple frem WE

one could qet three Reich marke fer one Denta

  

   
therefere the feed wee Cheaper and ejod. Eyeh theuqh I
in Meet Berlin, I would take the mnderqreund te Eeet
 

every day . There wee alee a ehcrteqe ef comeumer qmeheu nhe



wdeleoates at the time were given a folder of notepaper and

baII-poiht pen. I was also qiven one, even thouqh I wasn't a

deleeate. I was accepted as an equivalent of a deleoate. One

woman there wanted the ballepeiht pen as they were

unebtainable. So I oave it to her. There were some things

that were obtainable in the East and net in the Nest. There

were consumer oeeds but I didn't really buy anythihq.

especially since my friend didn't want me to change mi

British money - she was very antisGerman at the time. Her

mother.l whe was also ahti-Germah. Chose to stay on in Germany

as she wanted to help rehabilitate the youth. She could have

come to South Africa to her husband. but she felt she would

be a parasite in S.A. whereas she was able to help in

Germanx.

While in East Berlin I met some marvellous people who made a

stronq impression on me. There was a doctor at the local

hospital who worked tirelessly with the patients. When I

remarked on this he said he was just doing his duty. The

local women were also euite amazing" One women in particular

was helpiho to Clear away the rubble and build new flats from

the ruins. She herself was staying in a dilapidated shack but

was perfectly williho to help build flats without expecting

one for herself in FEtUFHu They were really need peepiex whe

felt thev were simply deihq their duty for Berlin.

I went te see a fiIm which was banned by the Federal

Gevernment in Bonn. They were stil antimcommunist. The film

shewed how ammunitien manufacturers were involved in the War.

They would predate :Jr any side, irrespective of whom they

killed" The film was ebvieust antiewar.

4:...
L

Ohe day my friend seeks to someone from Cape Town and they

' they knew me. It turned out that she was Ilsa Dadooq the

r wife ef Yusuf Dadeo. whom I had been lasting for sinee

there, I had been askiho for Ilsa F'raoer.l which was her

aIdLh name. and therefore ceuldn't find her. They had both

been awavn She had oreahised a Youth Festival in Berlin. Be

the last hiqht of my stay, I spent with her.

 

While in Berlin I tried to make contact with Party members.I

but it was very difficult as anybody could come alone

Claimino to be someone of importance and I didn't have any

credentials. When I returned to Cape Tewh.l I was not at all

involved in the Party.

In 1960 I had a bad accident. I was driving in a car at niqht

with Dera Alexander. and it was raininq. She had tears in her

eyes as her nephew whom she was very fond of was leavinq for

Johannesburg. She rode into a stationary car. Dora hurt her

sternum and I had twentyesix stitches on my mouth. I had to

have plastic surgery and I looked a terrible sight. I didn't

want Johnny to see me as he had heart trouble. I thouoht the

shock might affect him. Gs I couldn't let Albie see me and

net Johnnyq I went to Johannesburq.

Mr.Pmtash said I must take time Off and ac for a refresher

course in typing and start a new career. So he gave me 580



pounds. WhiCh was a lOt 0f money in those days. I went to

Johannesburq and took the course. I was offered Jobs in

Johannesburq but declined.

While I was there, I was able to en te Pretoria to watch the

Treason Trail. I stayed with my brother. I was able to qet

thinqs for the trialistsa fer s'thtahce.1 Helen Joseph needed

cotton and needles for her dress as she only had the one

dress when she was detained. Food was provided by the

community in Pretoria to show their solidarity. Dora

Alexander and Jean Bernardt were detained in Cape Town. It

was a time of qeneral detentibns in the city. so I did not

hurry back. I returned in Auqust.

I not a place in a leqal office in Adderly street. One day

there was a demonstration qoinq on and I looked out the

window to see Johnny beinq pushed into a black maria. So I

went downstairs to find but what had happened. Apparently

there had been a demmhstratien by students which Johnny.l a

medical student. had knewn about. He had gone to see what was

happeninq and someone had shoved a whole bunch 0f posters

into his arms. He didn't know what was qoinq on but they

still kept him for a hiqht ih jail. He was fined but after an

appeal he qet off, yet tha niqht in jail affected his health

badly. He developed SIB.E. fan infection of the heawtj after

that, and was ih hospital fer seven weeks" My employer at the

time was a very difficult person to work for. Alhie said to

me that I mustn't qm ahd visit Jthny in hospital after wart

during the week. He said I mustn't look tired and overnwwrked

as it will make Johnhy wmrry" I shmuld rather qw ahd v1 it

him on weekends when I was looking fresh. I remembered this

and it put me in QDDd stead"

 

Durihq the 1960's the police wuuld come perimdically ahd

search the House. They would arrive with a search warrant ahd

take away bmuks: Alhie's stuff. At one staqe thie was banned

and the pmlice must have been watching the house" Hay

Alexander wanted to see Albie and someone conveyed this

messaqe to him in a car outside my flat" He said he didn't

waht to bFeak the ban. When he was detained the police wanted

to know why he didn't want to see Ray at that time. They

therefore must have had an aggaratus for listeninq into the

conversation. He wasn't allowed to see more than two people

at a time. He could see family but I couldn't have any

visitors at the house. I was later told by one of the

neighbours that there was always a car outside and it must

have followed us around.

When I came back from Johannesburq in 1960 Albie asked.

"Mom. should I stay with you or somewggge else ?"

E-Masaiga
"Somewhere else." I couldh't take it all the time. Every time

a car stopped outside, I thbuqht it was for him. Every time a

he didn't come hmme.l I thouqht somethihq had happened to him"

I couldn't sleep at hiqht. It was really two much.

Jahnny was stayinq with me at this timeu We were sitting the

Dne eveninq having caffee when the pwlice arrived. It wag a
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Sarqeant who had been cominq around quite often on raids. He

asked if so and so was there and I replied ."No".And he then

"Johnny.l I hear you are startinq your exams tomorrow."
II YES"

"Well I just want to wish you qood luck," and he shook

It waswsuch a relief for Johnny and I to know the serqeant

was just cominq to reassure us that they wouldn't take any

action.

The first time Albie was detained was in 1963 when he went to

Maitland police station. Nynberq and Caledon square. He was

held for ninety days and then released for a few minutes and

held for a second time under the ninety day law. when first

detained. he phoned to tell me. I orqanised that he not food

every day. The prison provided food but there wasn't any

fresh fruit etc. so I orqanised this. Even thouoh there was

no active support qrouo for political prisoners at this time,

the deocate's Bar in Cape Town collected money so that at

least for a short while he could have a qood meal from IThe

Red Lion', a restaurant. I took the food to the prison but I

wasn't allowed to see him. at Nyhbero prison, Dot Cleminshaw

would sometimes take his meals and collect his laundry and

sometimes I would oo,

was able to net a visit when he was in Caledon Square.

ohhny had just underoohe an ooen-heart operation in London

in I phohed the police and tried over the phone that my one

on was in hospital and my other son was detained; so I was

able to visit him. I remembered what leie had told me and so

I went out and bouoht a new dress for the visit.

E
'
H
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Do the morniho of the visit I went and had my hair and nails

done. I came alono lookino as brioht as I could. I never wore

the dress aoaih.i only that ohce. The visit had the opposite

effect on Albie to what they thouoht it would. They thought I

would be crying and pleadino with him to talk. and what

haooend was to the contFary. He wanted to say somethino and I

out my hands to mv lips for I was sure there would be a

microphone. After that we just spoke about trivialities. It

didn't matter thouqh. it was enouqh just to have seen him. He

was qiven the choice of me seeinq him in his cell or outside.

Even thouqh it was very cold, Albie Chose outside so that

firstly. he could qet some air and secondly so that they

couldn't listen to what we were saying. but there was always

a chance of a microphone. Later. after his release. Albie

wrote to Johnny about me sayinq. "Poor Mommy. son the doctor

went to hospital and her son the lawyer went to jail."

In 1966 Albie was detained aqain. this time under the hundred

and eiohty day law. He was first held in Caledon Square and

then transferred to Roeland Street prison, now an archive.

Durihq this time. he smuooled out a note to me. to be passed

on to lawyers who were brinoinq a case about ill treatment of

detainees by the security police. In tiny handwritinq he told

about how he had been tortured by sleep deorivation. I had to

give an affidavit to the lawyers about how I qot the note,



and identify the handwriting. I said I sent in a new thermos

flask which was still in the sham wrappihq. The next day it

came nut 50 I knew something wae NFDHQg I looked inside and

found the HDtE. From then on the' wouldn't allow thermos

flasks to me the erismher3. That is what I told them but in

actual fact I did get the note in a flask. but he that ehe.

we had a way Of communicatihq. It was very precarious. I hope

we never have to use it aqain. Somebody else tried to

communicate with him, but he indicated that it was confusinq

receiving messaqes from two sourcesq so only I kept in touch

with him. I let him knew that the accused in the tria 1 for

which he was beihq held 'as a witness had already pleaded

quilty so there was he reason why he sheuld not make a

statement to the police. Later on. I was allowed a visit and

a qroup of leqal people qave me some questions to ask him. I

WDU__.LtL_eI_b:L-i_i
"Are you shavihq?"

1131M?I
"qu you

'Inam#HOk

Sm he w allewed ther privilea. eth after we had made a

niemth I WDUld me te vaie BerhardtJe firm and t0 another

rill
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5 wmuld mate applicLiuhc

the canditiehe CHf hie t utimh. There were he '

Hurting fur ti detaih_ at the timeq they   
 

simplv his triehde.

practiee law aha therefere he

his future wiTeq whe had been

.n Get married in thiahd bug I

3 t0 Ehmlahe fer the wemdiIHG.

   

in the Party there were pelice

was banned ahd Ij_1;2:_i-:.CIIved.I there

eh our activit.iesuThe pmlice

Threunh_eut mv emper;:m'
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muet have thewh I w; a membew at the Part, even theuqh I

never resigned. Ihere were people whm theuqht I was Ray

hlew.hder and the ehies weuld try to :eceme friendly with

ME:

The one spy would come to Gallery xhibitioh openings and
 

attach himself to us. Afterwards everyone (Party members)

would come to my house as I lived close to town. We didn't

know he was a spy but we began to suspect it. I was stayinq

with Dora at the time and she had a place in Kalk Bay. We
were watching him and he was watchihq me. We eventually saw

him with binoculars watchinq our movements. He became very

friendly with Rose Ehrlich who ran a gggech and drama schoal.

When we suqqested that she sheuld be wary Of him. she became
furious. He was friendly with some StUdLhts in a hestel and

they found out he wae a spy. Eleht:r Eeemehd whiteq the arti

st, had a friend who married Hawk and she was m:Ist upeet that

thie men wae a say. I had nothing t0 do with him.I but I did

tell him the problems I had netting stmrzkihes. mg I had such
lOHQ IEtZ I cmuldh't fihd StOKleQE. He qave me twm pairs Of

stockihue. They s:.idq

."HCJW CDIIICI yen take 'U"'III;-'I e._'-1I kihqs'Hl

 



"Why not?" I replied."I didn't have to take them off!"

afterwards he became friendly with Sady Foremeh. Her father

ueed to write Yiddieh poetry. This man eventually qot him
arrested for carryinq Isubversive literature't which wee in

actual fact only Yiddish peetry. The Shock of the arrest1

however. killed himK

There were always lots of spies. Some like Craiq Williams got

hiqh up. Others didn't get very far. Very often the Sgies are

aqent provocateurs. They net the people to commit crimes. qet

arrested and then their own court case qets "forebtten". Very

Often they can't be found. There are usually a lot among

students. The police approach them and offer to pay expensee

in exchanqe for information. The students often fall for it.
thinkinq it is patriotic.

In 1970 Johnny asked me to meet some friends of his who were

travelling around the wbrld 0b a Ship. I met a man whe eaid

he had bE invelved in a consortium which had been

commieeiened by the Smute' querhmeht to deeiqn and build

EQwetbu Thev had had a blueprint and blame had been 'aeeed,

and the mbhey made available Thev had had just to wait fer

the abbrbbriate MiHiStEF to SiQH

 

The next day they hed gene to have it eiqmed and the plane

hab been tern up and thev had beem told that Sbuth Qtrita HQW

heb a Nationaliet quvernmehta whe had their bwh plan, The man

tbld me Sewete wee qoihq to be a Ipbwderwkeq' ae the

buildihba were iheufficieht end they would create end

qeherate brbbleme.

  

Wham The Space wee TDUHde ih 197352R I wee one of the founder

membere Theatre Club. I UEEU to no tb every play. It wee like

a heme. Mbvma Naidbe wee a fellow comrade ahd ehe started a

film Club at The Space. When I moved, I qeve curtaihe and

lembe that could be used a5 probe, I also gave an imitatieh

karakul coat that looked very opulent t0 the Club.

I remember dieuinctly the impact of TSizwe Banzi is Dead'

when I saw the first performance. All Athel Fuuard's plays

were excellent but the impact of Sizwe was absolutely

QJILiEl-DQ;

Qne niqht I we; sittinq next to a younq chap and he suddenly

59.1514
"Oh dearL now I'm in trouble."

"Why?"

"Well I'm supposed to be somewhere else and I can see one of

my professors in the audience. Apart from my other

appointment. it is unheard of for a Stellenbosch University

student to come to The Space. th to make it WOFSE I am dbihq
 

 

ehniheerihq and they are always the mast conservative

demartmeht. I certainly wbh't be very popular.t
 

One hiqh' I went to The Space and eaw a play called IThe

Guiee'. In the play. they dieembowel a women to have a baby.

That wee prebablv to much for the audience. It was banned

4g



 

after eioht performances. In response to this censorship,

they put on a play about what is oenerally available in South

African media. I remember the contrast of three actresses

wearihq oestrihds and nipple caps. obviously feelihq very

awkward - somethinq which was allowed w whilst IThe Guise'

was hot.

Marda Vanne and Rosalie van der Bucht would direct at the

Little Theatre. Thouoh I wasn't a personal friends of theirs.

I would do to all their shows. They also used to produce

plays at the Labia Theartre which I would attend. On Sunday

niohts the film society would show films at the Labia. I was

one of the early members of the Cape Town Film Society.

Durino 1972 Johnny who was in Enoland wanted to come to South

Africa for a visit. But he couldn't qet a passport. as he had

sent his South African passport to South Africa House once he

had qot his British one. I therefore had' to apply for a

passport to do to Endlahdu I had tried previously but wash't

able to det one after I was divorced from Norman. In 1954 I

was still able to use the British passport I had dotteh

throuqh Norman. When it expiFed I sent it in to oet a South

Qtrican passport but was refused one. I asked for my British

passport back but was warned that if I tried usihq it, I

would be arrested.

after matiho ah applicatioh ih 19?3q1 was qrahted a two month

passport. This was later extended for a month" This enabled

me and Dora to do to Scotland to visit Dr. Gool who had done

there from Cape Town" We soeht the hiqht in Johnny's flat and

the next day took 'he ISrottish ExoressI to Scotland. We

stayed there for two week if
;

I had previously applied for a passport and been refused. on

political drouhds. The last passport I had was a British

passportq which I had gotten from Sollv, but when I divorced

him. I couldn't Get it aoaih. when I went to Moscow in 1930q

I had my British passport but it wasn't really wecessary in

those davsn When I dot back from the 1972 trip, my South

ericah passport became invalid, I later applied aoaih and

qot it for six months. The last two times I've applied I have

qotten it for five years.

 

 

After the 1972 visit, I would do overseas once every two or

three years. I went mostly to Enqland and once to America

when Albie was lecturinq there.

I was due to qo to Maputo in 1988 but I had to stay in Cape

Town for my eyes. One day Dulcie Sachs EHartwellJ phoned me

ug and saidI

"How are_xgu2:

"I am fine."
'_lll

"Have vou seen the paper today:

Lites:
"Sit dDNQL:
And then I knew somethihd was wrohou She told me about the

bomb attack on Albie. I was stunned. I just sat there. She

came around and brouoht some supper and stayed over. The next
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day, Kim Elias came over and said she was moi hq to stav. I

insisted that I didn't need anybody, that I was AI. But she

made UD a stery that same people were stayihq at her Dlace

and she didn't have eneuqh space. In any event she stayee and

I was actually very q-ateful that she did.

I have a facility that in an emerqehcy I den t Dani C.i I .Jst

keep my C001 and see if I can be of any assistance. I

therefore wanted to fly to Maputo immediately. Johnny phoned

me and told me not to come as they wanted to net Albie to

Enqlahd as soon as possible. He then asked me to contact

various people which I did. It was easier for me in Cape Town

to qet hold of people than for them in Maputo. They kept me

posted. As long as I had somethihq to do it was alright.

Then the press came alonq. They wanted a photograph of Hlbie.

Of course I couldn't find anythinq. I would make me comment.

I was qoinq t0 Dulcie's place for lunch ss I asked them to

Ihahq en' a few mumehts. I then asked them to take me to

DulCieu which they dj.dI Thw left withmut a picture or a

cemn'ueht.l but they were very understandihq about it, Then

fFIEhas phoned ta 3 they were thahiful I never made a

comment. But what csuld I have said? I wasn't going to burst

Out: I didn't want ts fer Fevehqe, 50 I preferred tw saw

, Of I 'M"m ' mean a person whe sth

wahtet te dc tm hurt ahvbsdynBut evem

I. had hethihq

   

  

 

     

 

 

 

 

until he was better"
 

 

 

eht there in

 

  

hlhie I.

t to them,

and thEt

     
1% bays were most summertive

Them mlhie failed me  
 

. L

ah av:Itieh. I rsallv didh't
    

 

up an . :ver

EHIIV 1h tt her that werimdq thare was a

V&Et iDQIUVJMEHt :"SII CDHGitiDH.
 

at a C:we DemsCrats weetihq at UCT they gave an evatioh fer

HIbi e. Hmy ThDFtDH was supposed to be in the Chair. but she

was barxned. Dullah Omar took the chair instead. He qot up and

sai_d'_

"Amy was supposed to speak but can't because she is banned

and Albie can't be with us tonight. but his mother is. would

she mind cominq up on the stage."

He had asked earlier if I minded if he said I was in the

audience and I had said yes.i I did. But Him Elias. a

historianl was with me and she said I shouldn't Object for

Albie's sake. When Dallah said this.1 Kim forced me to stand

up. I felt so awkward and uncomfortable.

member of the one of the fIFS" to sign

when it became I was not involved while

a banned uIQdHlECLIHhu I try to attend meetings

a the QINHC 's Numeh's Grams functions. I don't take

any act.;Lve rule I iL'E t IIl:e th show nu presence" There are

same thIhqs thCh I em't aqrae withu The youth are verv

  
and co t



SDiFited and full of enthueiaem but I suppose I have became

equhtIy conservative in my old aqe! I aqree with the over

all policy of the ANS but I have certain reeervatieh with

reqarde to certain decisions. I am etill a member of the

Communist Party but I don't take any active role at all"

Durihq the early sixtiee I wae involved in Defence and aid"

There were a number at liberals and others includinq Ronald

Seqal and Hoffenburq Ewho was later banned). At one time I

wae involved in the Black Saeh.l but I left that. I felt that

I wasn't very much at home there. I admired what they were

doinq but they didn't qo far enough. New they have a

different attitude and are achieving more.

Now it is wonderful te have Johnny and Albie back in South

Africa. It is like a dream. I always hoped that in my life

time they could return. I remained positive in my thinkinq

and believed that thihqe would chahqe. I was ecstatic when

the UDF wae formed ae I really saw that as a breakthrough. I

happened to be there wtiw it wag firet thought of. ther that

I wag abeelutelv beside myeelf with 10y as they had Iaunchea

it. I thought that there was finally eomethinq QOiDQ Oh. I

hepetul even theht Never peeeimietic:

  

 

 

ched all that we dreamed Sf" but it

tm be a .mhqq hard head and I

thinking ef all the ehetaclee in the I

. though the laws are hequ

thine. The Land met fer

land wil. be geld to the
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r 'dihu FM de Klerk ihetead Bf eqqihq him DH. Still

L for the new quth Africa. But I am concerned th

ueihe to he eaevu I wonder whether the ANS will
 

 

Ite ah ammrpheue bmtg new, net campact and tight"

:rtmumiet Party can't take ever ahd control thihme. They

a revelation" that ie out at the QUEEtiDHu It hae

by heeetiatieht.  
he AND is accountable to the peonle but it ie not easy. The

mere articulate you are, the more yeu can persuade people.

Even in the Gardehe branch Of the QNC which I attend I find

that sometimes. At the last meeting. I qet up and said.

"I can't hear anythihq and I can't participate in any way and

I feel ueeleee. I don't hear the Speakers ahe I feel like a

dead weight."

They responded by saying that I'm an inspiration and my

dedicatieh ever the years is a metivatiun. They look forward

to my cominq to meetinqe and they need me. Never before have

I Just been there and net helped. But they aeeuved me that my

preeeh;e i eufficient,80 new I feel welcome. ae if it 15 my

bpmwu
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Dvera I i am hopeful: I have to hen
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